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Úvod 

V této práci si kladu za cíl zmapovat historii a vývoj organizace YMCA v Jindřichově 

Hradci v kontextu celosvětové, národní a krajské formace tohoto hnutí. Klíčovým 

obdobím pro hlavní část práce bude období od roku 1994 po současnost. V úvodu práce 

bude ale učiněn exkurz do samotných počátků celosvětové YMCA od poloviny 

devatenáctého století. Krátce se budu věnovat také historii československé a české 

YMCA od konce první světové války do počátků devadesátých let. To umožní lépe 

poznat reálie, v nichž organizace vznikla a dál se vyvíjela. Letmo se podívám také na 

činnost a dějiny zbývajících tří jihočeských organizací jako nejbližších spolupracovníků 

YMCA Jindřichův Hradec. V práci se budu opírat jednak o literární prameny, dále budu 

pracovat se zprávami z dobového tisku, výročními zprávami a internetovými zdroji. 

Důležitým pramenem je také přímé svědectví pamětníků a obšírný rozhovor vedený 

s Hanou Noskovou, současnou předsedkyní a osobou, která s organizací prošla od jejích 

počátků dodnes. Výstupem práce bude ucelené zmapování historie a činnosti YMCA 

Jindřichův Hradec, dokumentace jejího významu v rámci města a regionu a porovnání 

rozvoje její činnosti v uplynulých třech dekádách. 
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1 Vznik a historie celosvětové organizace YMCA 

1.1 Vznik a nejstarší historie organizace YMCA 

Pro pochopení toho, proč jsem si jako téma své práce vybrala historii a současnost hnutí 

YMCA v jihočeském regionu, a zvláště pak v Jindřichově Hradci, bych si ráda nejdřív 

dovolila krátký exkurz do historie tohoto celosvětového hnutí. To nám pomůže lépe 

pochopit, proč je pro pedagoga volného času studujícího na Teologické fakultě Jihočeské 

univerzity natolik důležité zabývat se regionálními a možná i trochu provinčními 

organizacemi tohoto hnutí. Historické kořeny hnutí YMCA sahají do poloviny 

devatenáctého století. Vzniklo v roce 1844 ve Velké Británii, brzy ale začalo expandovat 

i do dalších zemí a záhy doznalo obrovského rozmachu zejména ve Spojených státech 

amerických. 

K pochopení toho, proč k masovému rozšíření došlo právě v těchto dvou zemích, je 

třeba si nastínit historicko-společenský kontext. Ve Velké Británii v tom období právě 

vrcholila průmyslová revoluce, která znamenala obrovský odliv obyvatelstva z venkova 

do měst. Například v Londýně to znamenalo přírůstek zhruba milionu mladých mužů, 

často odkázaných na ubytovny a noclehárny, kteří sice pro rostoucí ekonomiku znamenali 

značný potenciál, zároveň se ale stávali sociálním fenoménem a možná trochu 

i problémem.1 V těchto poměrech odešel do Londýna i George Williams, který pracoval 

jako obchodní příručí. 6. června 1884 zakládá společně s několika spolužáky z takzvané 

nedělní školy spolek, který měl být původně jakousi laickou misijní společností.  

Hrstka přátel se věnovala například společnému čtení Bible. K ze začátku malé 

skupince se ale postupně začali přidávat zejména zaměstnanci londýnských obchodních 

domů. Svůj podíl na tom má nejspíš i to, že funkci místopředsedy přijal Williamsův šéf 

George Hitchcock. Stanovy a cíle sdružení z té doby byly shrnuté do šesti bodů: 

1. Zlepšit podmínky duchovního života mezi zaměstnanci v soukenických a jiných 

obchodech konáním pravidelných bohoslužeb. 

2. Pořádat ročně dvě čajové schůze, na nichž se podá zpráva o postupu a vývoji 

sdružení. 

3. Pořádat každých čtrnáct dní generální schůze za účelem zjištění postupu díla 

Božího v jednotlivých závodech. 

                                                 
1 T. TLUSTÝ: Budování národních organizací YMCA v Československu a Polsku. Praha: Univerzita 

Karlova Nakladatelství Karolinum 2017. str. 16–17. 



7 

4. Členem může být jen ten, kdo je nebo se stal křesťanem nebo o něm lze 

jednoznačně prokázat, že ke křesťanství patří. 

5. O přijetí nových členů rozhoduje generální schůze na základě doporučení zvláštní 

komise ustanovené za tímto účelem. 

6. Vstupní příspěvek do organizace činí šest pencí, toutéž částkou musí každý člen 

jednou za čtvrt roku přispívat do společného fondu.2 

Z výše uvedeného je patrné, že v období svého založení byla YMCA trochu jinou 

organizací, než jak ji vnímáme dnes. Tehdy šlo opravdu výhradně o Křesťanské sdružení 

mladých mužů, kdy hlavní náplní „volnočasové aktivity“ byly výhradně společné 

bohoslužby či čtení z Bible. Duchovní rozměr jasně převažoval nad potřebou či úsilím 

své členy nějak zabavit či rozvíjet v činnostech, které bychom mohli označit za světské. 

To se ale začalo záhy měnit.  

Zakladatel George Williams se totiž z příručího stal obchodním společníkem svého 

zaměstnavatele a finančně si značně polepšil. To mu umožňovalo sdružení štědře dotovat. 

Činnost YMCA se tak rozšířila například o večerní přednášky a pro své členy zakládalo 

sdružení knihovny a čítárny. 

1.2 Rozšíření organizace YMCA do Spojených států amerických 

Daleko větší rozmach činnosti znamenalo rozšíření organizace na severoamerický 

kontinent. První pobočky na území Severní Ameriky byly založeny v roce 1851, tedy 

pouhých sedm let po založení YMCA ve Velké Británii. První dvě organizace v Bostonu 

a Montrealu ještě hodně stavěly na základech svého londýnského vzoru. Na změně 

v přístupu se podílelo několik zlomových událostí. Tou první bylo založení YMCA 

v New Yorku.  Newyorská YMCA záhy získala ve Spojených státech dominantní 

postavení a stala se řídící organizací pro zhruba 200 poboček, které v Americe vznikly do 

roku 1860 a sdružovaly na 25 tisíc členů. V New Yorku také začal první odklon od 

základní činnosti organizace. Kromě evangelizace se totiž tamní organizace začala také 

například starat o cizince, organizovala společné vyučování v cizích jazycích, pečovala 

o své nemocné členy, pomáhala řešit problémy s nalezením práce nebo bydlení.  

                                                 
2 T. TLUSTÝ: Budování národních organizací YMCA v Československu a Polsku. Praha: Univerzita 

Karlova Nakladatelství Karolinum 2017. str. 16–17. 
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Dalším přelomovým okamžikem byla činnost organizace během americké občanské 

války, kdy pomáhala s dopravou potravin nebo péčí o raněné.3 Členové YMCA rovněž 

pečovali o duchovní potřeby vojáků. Americká YMCA se ale rovněž snažila o rozšíření 

své členské základny o příslušníky nejrůznějších profesí. Velmi úspěšná v tom byla 

například u železničářů. Založen byl rovněž studentský klub. Tady už můžeme vidět 

i základy další volnočasové praxe organizace. YMCA například pro své členy zajistila 

pozemky, kde bylo možné sportovní vyžití, vystavěna byla budova, kde se mohli studenti 

nerušeně připravovat ke zkouškám nebo se bavit. Pro dojíždějící tam byla dokonce 

zřízena úschovna kol a šatstva. To všechno vedlo k rozšíření původně výhradně 

evangelizační činnosti k daleko většímu volnočasovému vyžití členů. Amerika navíc 

postupně získávala vůdčí úlohu v celosvětovém měřítku. Vyvrcholilo to v roce 1889 

založení YMCA World Service, který se stará o dohled a finanční podporu poboček 

sdružení na celém světě dodnes.4  

1.3 Rozšíření organizace YMCA na evropském kontinentu 

K rozrůstání organizace ale docházelo i v jiných zemích, a to zejména na evropském 

kontinentu. Protestantský základ YMCA pochopitelně znamenal rozmach hlavně 

v převážně nekatolických zemích, jako bylo Nizozemí, Německo nebo Švýcarsko. 

V Ženevě byl v roce 1878 založen Mezinárodní výbor YMCA, jehož prezidentem byl 

posléze zvolen zakladatel organizace G. Williams. Když otec zakladatel v roce 1906 

zemřel, fungovala YMCA již ve 45 zemích a měla víc než 700 tisíc členů.5 

Na české území pronikla YMCA se značným zpožděním, což lze přikládat převážně 

katolickému prostředí. Ačkoliv první organizace v Rakousko-Uhersku byla založena ve 

Vídni v roce 1873 a třebaže bylo do její činnosti zapojené i velké množství etnických 

Čechů, první snahy o založení ryze české pobočky se datují do roku 1884, tedy víc než 

čtyřicet let od založení londýnské organizace. Souviselo to s pražskou návštěvou 

zakladatele G. Williamse, který tuto myšlenku vnuknul americkému faráři A.W. 

Clarkovi. Tento duchovní v Praze řadu let pobýval a působil tu zejména mezi mladými 

muži. V roce 1886 založil Křesťanský spolek mladíků, ale ten přílišného rozšíření 

                                                 
3 T. TLUSTÝ: Budování národních organizací YMCA v Československu a Polsku. Praha: Univerzita 

Karlova Nakladatelství Karolinum 2017. str. 22–23. 
4 Tamtéž str. 23. 
5 Tamtéž str. 19. 
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nedoznal. Během následujících let se podařilo založit jen devět českých poboček, jejichž 

činnost ale posléze utlumila první světová válka.6 

  

                                                 
6 T. TLUSTÝ: Budování národních organizací YMCA v Československu a Polsku. Praha: Univerzita 

Karlova Nakladatelství Karolinum 2017. str. 25. 
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2 Organizace YMCA v Československu a České republice 

2.1 Počátky YMCA v mladé republice 

Větší rozkvět na našem území zaznamenala organizace až po konci války. Roli v tom 

sehrálo několik faktorů. Tím prvním bylo působení amerických dobrovolníků YMCA ve 

spojeneckých armádách. Ti během konfliktu zakládali pro vojáky na bojištích čítárny, 

čajovny a starali se o jejich rozptýlení, v zásadě tak pokračovali v misijní činnosti, kterou 

předvedli už během americké občanské války. Někteří z těchto dobrovolníků přišli do 

Československa už s prvními legionáři ze západní fronty. Daleko větší význam ale mělo 

vyslání dvaašedesáti sekretářů organizace do Československa v roce 1920. Tito činovníci 

tu pak zakládali jednotlivé pobočky a zasloužili se o rozvoj sdružení na našem území. 

Nebylo to ale náhodou. Velký podíl na tom měl první československý prezident T. G. 

Masaryk. Ten se s prací YMCA podrobně seznámil nejen během svého působení 

v legiích, ale také při svém americkém pobytu. Ideje sdružení mu byly velmi blízké 

a vyslání sekretářů bylo výsledkem jeho přímé iniciativy.7 Hned v prvních letech svého 

působení v mladém státu zaznamenala YMCA velmi bouřlivý rozvoj. Ze začátku 

působila zejména ve vojenských kruzích, a to i s ohledem na dohodu, kterou měla 

s ministerstvem národní obrany. Jen v prvním roce založili členové třicet tři takzvaných 

vojenských domovů pod přímou záštitou ministra Klofáče. Úkolem těchto domovů 

přitom nebyla jenom pastorační činnost, ale také smysluplné využití volného času vojáků. 

Důležitým milníkem pak bylo ustanovení československé YMCA, k čemuž došlo 

21. dubna 1921. Do té doby totiž organizace fungovala jen pod patronací zahraničních 

sekretářů. Předsedou Ústředního výboru se stal František Drtina, jedna z vůdčích 

a zakladatelských osobností českého skautingu. Do činnosti YMCA se ale brzy zapojily 

i další významné osobnosti československého veřejného života. Jmenovat můžeme 

například Emanuela Rádla, význačného filozofa a botanika, nebo Čechoameričana, 

tělovýchovného instruktora mezinárodní organizace YMCA Jana Amose Pípala. 

Předsedkyní YWCA se zase stala vnučka spisovatelky Boženy Němcové Marie Záhořová 

a ve výboru ženské odnože působily také Hana Benešová nebo Milada Horáková.8 

                                                 
7 T. TLUSTÝ: Budování národních organizací YMCA v Československu a Polsku. Praha: Univerzita 

Karlova Nakladatelství Karolinum 2017. str. 26. 
8 T. TLUSTÝ. J. ŠTUMBAUER: Tělesná výchova a sport v organizacích YMCA a YWCA v meziválečném 

Československu. České Budějovice: Jihočeská univerzita. str. 27. 
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Organizace byla v tomto období finančně značně podporovaná ze zahraničí, a to zejména 

ze Spojených států a Kanady. 

2.2 Československá YMCA jako oběť dvou totalit 

Expanze YMCA v meziválečném období slibně pokračovala prakticky po celou dobu 

první republiky, a to i přesto, že v roce 1924 byla ukončena spolupráce s armádou. 

Vznikla celá řada spolkových domů, tělocvičen a poboček. Před začátkem druhé světové 

války čítala na 20 tisíc členů a provozovala patnáct táborů. Činnost organizace částečně 

pokračovala i během okupace. Ještě v roce 1940 se podařilo uspořádat volejbalové 

mistrovství. V roce 1943 ale byla na našem území rozpuštěna a pražský palác YMCA 

převzala Hitlerjugend.9 

Ani období po druhé světové válce československé YMCA příliš nepřálo. Postupně 

se sice podařilo obnovit všechny tábory, ale bylo to pouze dočasné. Po roce 1948 začalo 

docházet k postupnému omezování organizace, která musela například přepouštět své 

táborové základny. Ty už v té době využívaly z více než osmdesáti procent státní podniky 

pro rekreační účely svých zaměstnanců. Definitivní konec přišel v letech 1950 a 1951, 

kdy byla na organizaci nejdříve uvalena státní správa, a nakonec musela veškerý svůj 

majetek převést na stát. To znamenalo faktický konec činnosti na dlouhých čtyřicet let. 

Několik málo organizací ale pokračovalo v utajených schůzkách až do sametové revoluce 

v roce 1989.10 

Na rozdíl od jiných zemí byl vývoj organizace YMCA u nás přerušen na dlouhé čtyři 

dekády. V devadesátých letech se ale organizace kupodivu opět začala vzmáhat. Svůj 

obrovský podíl na tom mají party nadšenců, kteří ji začali často z ničeho a na malých 

městech křísit. To je mimo jiné také případ Jindřichova Hradce a dalších jihočeských 

poboček. Vzhledem k tomu, o jak význačnou organizaci jde, jak bohatou má historii 

a kolik důležitého sehrála v dějinách práce s mládeží, zaslouží si ti, kdo ji u nás znovu 

pozvedli z popela, stoprocentně určitou pozornost.  

Čtyřicetileté období vedoucí úlohy Strany bylo pro organizaci YMCA 

v Československu doslova katastrofou. Stát postupně převzal veškerý majetek organizace 

a její činnost byla de facto zakázaná. Smutný byl také osud některých táborových 

                                                 
9 T. TLUSTÝ. J. ŠTUMBAUER: Tělesná výchova a sport v organizacích YMCA a YWCA v meziválečném 

Československu. České Budějovice: Jihočeská univerzita. str. 161. 
10 Tamtéž str. 163. 
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základen, které sdružení za dobu svého předchozího působení vybudovalo. Například 

tábor Vlčice začala v padesátých letech využívat 20. rota pohraniční stráže. Některé 

táborové základny byly v šedesátých letech zcela zbourány a na jejich místě vyrostly 

odborové zotavovny pro zasloužilé stranické funkcionáře. Členská základna YMCA se 

v době diktatury proletariátu smrskla na pár nejvěrnějších. Ti se v krátkém období 

uvolnění během pražského jara sice snažili fungování sdružení obnovit, ale následná 

okupace sovětskými vojsky tyto snahy uťala v zárodku. Pokus o obnovu YMCA tehdy 

začal schůzí v Bartoňově sále. Té se mimo jiných účastnil také J. First, někdejší 

dlouholetý vedoucí tábora YMCA na Sázavě. Následovalo pozvání ke společnému 

táborovému ohni, kde by mohlo dojít ke znovuvzkříšení organizace. Ten byl ale 

naplánovaný až na polovinu září a vzhledem k srpnovým událostem se jej nakonec 

zúčastnilo jen několik nejodvážnějších. K legalizaci YMCA tak nakonec i přes 

několikaměsíční naději nedošlo.11 Na novou příležitost tak muselo sdružení čekat 

dlouhých dvacet let. 

2.3 Obnova YMCA v Československu a České republice po sametové 

revoluci v roce 1989 

Naději přinesla až sametová revoluce. Prakticky hned po ní se začal formovat nový 

zárodek YMCA na našem území. Už v prosinci 1989 se sešlo dvacet pět bývalých členů, 

kteří mezi sebou zvolili tříčlenný přípravný výbor. Ten měl za úkol přípravu stanov 

a registraci sdružení. To se podařilo již 28. února 1990, tedy jen pouhé tři měsíce po 

revoluci. Svoji činnost znovuobnovená československá YMCA oficiálně zahájila 

7. dubna 1990, kdy se sešla ustavující schůze. Z té vzešel také třiadvacetičlenný 

prozatímní ústřední výbor, na jehož základě o několik dní později vznikl i řádný výkonný 

výbor. Prakticky okamžitě bylo založeno několik poboček, a to v Praze, Hradci Králové, 

Bratislavě a Banské Bystrici. Přesto ale ze začátku působila YMCA spíše jako nějaký 

relikt minulosti s přestárlou členskou základnou a pramalou šancí na nějaký další 

pozitivní vývoj. Organizace v té době čítala pouhých 180 členů, 150 z nich bylo starších 

55 let.12 Dá se tedy říct, že se ani v nejmenším nejednalo o mládežnickou organizaci. 

Ztráta dvou generací kvůli totalitnímu útlumu byla zkrátka až příliš zřetelná. Opět ale 

                                                 
11 T. TLUSTÝ, J. ŠTUMBAUER: Tělesná výchova a sport v organizacích YMCA a YWCA v meziválečném 

Československu. České Budějovice: Jihočeská univerzita 2013. str. 164. 
12 Tamtéž, str. 167. 
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pomohlo zahraničí, a to nejenom finančně. Prvotním úkolem bylo omlazení členské 

základny a pomoc s výcvikem nových vedoucích. Už v dubnu u nás uspořádala kurz 

švýcarská YMCA a v průběhu letních měsíců odjelo několik dobrovolníků na tábor 

v Rakousku, kde jim své zkušenosti předávali členové organizací z Polska, Německa, 

Norska nebo Anglie. 

 Do konce roku se tak československá členská základna rozrostla na 350 lidí. Rok 

1991 znamenal pro československou YMCA nejenom další nárůst členské základny, ale 

také obnovení členství její domovské organizace v mezinárodních strukturách. Stala se 

plnohodnotným členem Evropské a Světové aliance YMCA. To přineslo nejenom 

obnovení tábornické činnosti, ale také uspořádání kurzů pro programové sekretáře 

a vedoucí táborů. S rozdělením Československa ale došlo i k rozpolcení československé 

YMCA. Ta česká byla ustanovena už dva měsíce před rozpadem společné republiky. 

Stalo se to 7. listopadu 1992.13V následujících letech YMCA zaznamenávala další rozvoj 

a prohlubovala i spolupráci s dalšími mládežnickými organizacemi. V roce 1998 se stala 

členem několika českých zastřešujících organizací, a to České rady dětí a mládeže, 

Asociace nestátních neziskových organizací a Českého olympijského výboru. V roce 

2022 měla 3850 členů. V jejím vedení je aktuálně předsedkyně Vladislava Vidláková, 

místopředseda Miroslav Sedláček a druhá místopředsedkyně Vendula Holubová. 

Organizaci navenek zastupuje generální sekretář Vojtěch Rálek, který ji rovněž 

reprezentuje a řídí.14 

  

                                                 
13 T. TLUSTÝ, J. ŠTUMBAUER: Tělesná výchova a sport v organizacích YMCA a YWCA v meziválečném 

Československu. České Budějovice: Jihočeská univerzita 2013. str. 167. 
14 V. VIDLÁKOVÁ: O nás. Dostupné online na www.ymca.cz/o-nas/ 
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3 Organizace YMCA v Jihočeském kraji 

3.1 České Budějovice 

Organizace YMCA v Českých Budějovicích patří k těm s nejdelší historií v naší zemi. 

Byla založena ve velké vlně po první světové válce. Její vznik sahá do roku 1919, kdy 

byla v březnu při místní vojenské posádce otevřena českobudějovická místnost YMCA. 

Místnost byla tehdy situovaná přímo v Mariánských kasárnách. K založení místní 

organizace došlo o rok později. Její ustavující schůze se konala 10. dubna 1920. V té době 

došlo také na přestěhování, a to do místnosti hostinec U Sarajeva, který stál na 

Rudolfovské třídě. Už od počátku tu ale byla snaha o výstavbu vlastních prostor. První 

budova YMCA byla dřevěná a postavit se ji podařilo zejména díky štědré finanční 

podpoře amerických krajanů. Činnost se v ní ale nepodařilo pořádně rozvinout, přestože 

měla veškeré odpovídající vybavení včetně společenského sálu nebo sportovního hřiště. 

Den před Štědrým dnem roku 2023 ji totiž zachvátil požár, který budovu zcela zničil, 

škoda přitom přesáhla jeden milion tehdejších korun. Českobudějovická YMCA se proto 

znovu stěhovala. Nejdříve na Sokolský ostrov, později našla zázemí v jednom z domů na 

Rudolfovské třídě.15  

Přestože od začátku rozvíjela YMCA v Českých Budějovicích poměrně pestrou práci 

a její aktivity byly i na tehdejší poměry velmi bohaté, ukončila svoji činnost ještě 

v nejlepších letech první republiky. Některé její části se postupně slučovaly s jinými 

organizacemi či sportovními kluby a v roce 1933 se místní organizace prakticky rozpadla. 

Po tomto roce přetrvala už jenom její autoškola.16 

V období první republiky byla českobudějovická YMCA aktivní zejména ve 

sportovní a společenské oblasti. Měla oddíly boxu, fotbalu, ledního hokeje, stolního 

tenisu a atletiky. Podařilo se jí uspořádat i několik závodů a turnajů. Samozřejmostí bylo 

pořádání letních táborů nebo společenských akcí, jako jsou koncerty a divadelní 

představení.17 

K obnovení činnosti došlo až po sametové revoluci. Pod hlavičkou YMCA už ale 

dnes tamní organizace nefunguje. Transformovala se v zapsaný spolek s názvem Tudy, 

                                                 
15 J. ŠTUMBAUER A KOLEKTIV: Encyklopedie Českých Budějovic. Dostupné online www.ecyklopedie-

c.budejovice.cz. Heslo YMCA 
16 Tamtéž. 
17 Tamtéž. 
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který vyznává podobné hodnoty, přímo se hlásí k tomu, že je nástupnickou organizací 

YMCA České Budějovice a pokračuje v její činnosti, nicméně jde o samostatné sdružení 

s vlastní organizační strukturou nezávislou na celonárodním nebo celosvětovém hnutí. 

3.2 Husinec 

YMCA byla v Husinci založena v roce 1993 při tamním sboru Církve bratrské. Od 

počátku bylo její stěžejní prací pořádání dětských letních táborů, ale za téměř třicet let 

fungování se činnost rozrostla na velké množství dalších aktivit. Přestože organizace 

působí v relativně malé obci, je její význam daný působením v rodišti Mistra Jana Husa 

se silně protestantskou a evangelickou tradicí. V současné době můžeme v jejím portfoliu 

najít nízkoprahový Rosa klub pro děti ze širšího okolí Husince a také K klub, který se 

vyznačuje soustavnou celoroční činností. Ten pořádá pro děti pravidelné schůzky 

v budově sboru, víkendové akce, výlety, exkurze a jeho náplní je i evangelizační činnost. 

Primárně je určený pro školní děti od sedmi do čtrnácti let, schůzky se konají v sobotu 

odpoledne vždy jednou za dva týdny. YMCA v Husinci pracuje i s mládeží nad patnáct 

let, pro niž také organizuje pravidelné schůzky nebo víkendové výlety. Husinecká YMCA 

je v kontaktu i s partnery ze zahraničí. V kooperaci s americkými lektory pravidelně 

pořádá English camp, tedy tábor s výukou angličtiny. Toho se můžou účastnit nejenom 

děti, ale také mládež starší patnácti let.  

„Anglicky za deset dní. Podobný slogan měl možnost v inzertních rubrikách novin 

a časopisů číst zřejmě každý z nás. Každý alespoň trochu soudný člověk ale chápe, že 

něco takového je naprostý nesmysl. Za deset dní se někdo nenaučí ani dobře zavazovat 

tkaničky u bot. Proto i husinecká YMCA nic takového nenabízí. Kdyby ovšem kdokoli 

chtěl prožít krásných deset dní v báječném kolektivu uprostřed nádherné šumavské 

přírody a prověřit si své znalosti anglického jazyka konverzací s rodilými mluvčími, pak 

řešení existuje. YMCA v Husinci totiž již téměř 20 let pořádá každým rokem jazykové 

kurzy angličtiny – tzv. English Campy.“ 18 

Výuku tohoto jazyka navíc nabízí i ve svých kurzech. Výraznou aktivitou jsou 

nedělní besídky pro děti, při kterých jsou dětem hravou formou předávána biblická 

poselství a křesťanské hodnoty. V rámci nedělních besídek jsou příležitostně pořádány 

také dětské bohoslužby nebo výlety. Pro širší veřejnost pak tamní organizace pořádá také 

                                                 
18 M. PECHA: YMCA nabízí kurzy angličtiny. Prachatický deník, Rubrika: Prachaticko. Prachatice 31. 5. 

2011. 
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jednorázové akce, jako je Kuličkiáda, jarní stavění městeček z Lega nebo takzvaný 

Babský slet.19 

3.3 Strmilov 

Ve Strmilově funguje YMCA při tamním sboru Českobratrské církve evangelické. Je to 

malé město na pomezí Jihočeského kraje a Vysočiny a také zdejší organizace není příliš 

velká.  

Ve Strmilově byla YMCA sice fakticky založena už na podzim roku 1990, ale vlastní 

právní subjektivitu získala až na podzim v roce 2001.20 Její činnost se od začátku upíná 

hlavně na pořádání táborů pro své členy i veřejnost. Kromě letního tábora pro děti 

a mládež je to i příměstský tábor pro předškoláky a žáky prvního stupně. V rámci YMCA 

Strmilov můžou děti také navštěvovat biblický a zdravotnický kroužek. V minulosti je 

doplňoval ještě fotografický kroužek. Kromě toho organizace pořádá každoroční hudební 

vystoupení ke Dni matek, nepravidelné tvořivé dílny na faře a zimní potáborová setkání.21 

V čele YMCA Strmilov se střídají faráři tamní evangelické farnosti. Aktuálně je 

předsedkyní Ludmila Míchalová Mikšíková.22 

  

                                                 
19 T. CHÁN: English camp. Dostupné online na cb.cz/husinec/YMCA/English_camp 
20 REJSTŘÍK FIREM: YMCA Strmilov aktuálně – změny ve společnosti [online] dostupné online na rejstrik-

firem.kurzy.cz/26541424/ymca-strmilov/zmeny/ 
21 L. M. MIKŠÍKOVÁ: O nás [online] dostupné online na ymca-strmilov.webnode.cz/o-nas/ 
22 L. JAKOUBKOVÁ: Zápis z valné schůze 24. 9. 2016 [online] dostupné online na 

or.justice.cz/ias/content/download?id=95574c6e4fe6488286af31f4f8f8fd93 
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4 Historie organizace YMCA v Jindřichově Hradci od 90. let 

po současnost 

Motto: „Činnost v YMCA je pro mě velkou radostí a znovu si při ní uvědomuji, že stále 

existují lidé, kteří chtějí dělat něco dobrého a krásného a nehledí přitom na osobní zisk. 

A to je pro mě velikou nadějí a stálou inspirací.“ Jan Blažek, evangelický duchovní, 

zakladatel YMCA Jindřichův Hradec. 

4.1 Sametová revoluce jako prapočátek YMCA Jindřichův Hradec 

Organizace YMCA byla v Jindřichově Hradci založena v roce 1994, ale její historie 

a pomyslné kořeny je možné najít ještě o pět let dříve a jsou spojené s událostmi roku 

1989. Na faře Českobratrské církve evangelické tenkrát jako farář působil Jan Blažek. 

Mladý duchovní, který se svojí ženou Drahomírou přivedl v roce sametové revoluce na 

svět dvojčata, se aktivně zapojoval do odporu proti komunistickému režimu, a to ještě 

před listopadovými událostmi. Už v srpnu uspořádal první protest, kdy s kočárkem 

a několika přáteli manifestačně prošli Panskou ulicí, spojující dvě hlavní 

jindřichohradecká náměstí. Další protirežimní vystoupení uspořádal u příležitosti 

založení republiky 28. října 1989, kdy s několika dalšími lidmi zpívali na náměstí Míru 

státní hymnu.23  

Po 17. listopadu se aktivně zapojil do činnosti Občanského fóra, na evangelické faře 

tiskl letáky, které pak s přáteli roznášeli v noci po městě. V Jindřichově Hradci 

organizoval manifestace, které vždycky zahajoval sborový zpěv Masarykovy zamilované 

písně Ach synku, synku. Ačkoliv na první pohled není zřejmá paralela mezi těmito 

událostmi a založením YMCA Jindřichův Hradec, tak tu je. Toto „revoluční zpívání“ totiž 

vedlo až k založení pěveckého sboru Jakoubek. Ten je dodnes začleněný do organizace 

YMCA Jindřichův Hradec a přímo stál u jejího zrodu. V rozhovoru pro 

Jindřichohradecký deník na to v září 2009 zavzpomínal Jan Blažek takto: „Také jsem 

spoludirigentem pěveckého sboru Jakoubek. Zakládali jsme ho před dvaceti lety a vlastně 

                                                 
23 M. CIHELKA: Jan Blažek: Svoboda je krásná, ale je docela složité se v ní orientovat. Jindřichohradecký 

deník, rubrika Jindřichohradecko – zpravodajství, 18. 9. 2009. str. 2. 
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impulzem k jeho vzniku bylo zpívání na náměstí v roce 1989. Začínali jsme na evangelické 

faře, dnes působíme v rámci sdružení YMCA.“24  

4.2 Založení YMCA Jindřichův Hradec 

Přestože pěvecký sbor Jakoubek je nedílnou součástí YMCA v Jindřichově Hradci, 

impulzem k jejímu vzniku bylo něco jiného. V roce 1994 totiž začal farář Blažek na své 

faře organizovat setkání pro mladé manželské páry. On a jeho manželka, která se na této 

věci také podílela, chtěli dát tomuto svému snažení nějaký jasný směr. V témže roce proto 

zakládají v Jindřichově Hradci pobočku YMCA, tehdy ještě jako samostatné občanské 

sdružení. Do organizace je už v době jejího vzniku začleněn právě pěvecký sbor 

Jakoubek. V této době ale zcela dominovala Manželská setkání.  

O tři roky později se podařilo uspořádat celorepublikové ekumenické Manželské 

setkání v prostorách premonstrátského kláštera v Želivě. Toho se zúčastnilo 

25 manželských párů i se svými dětmi. Zajímavostí je, že ne všichni účastníci byli věřící. 

Jeden z takových to tehdy anonymně okomentoval pro deník Právo následovně: „Každý 

máme svoji třináctou komnatu, a je pravda, že o té se v hospodě nemluví. A tak pominu-

li církevní záležitosti, doporučoval bych každému manželskému páru preventivně 

jedenkrát do roka podobné setkání.“25  

Mezi stěžejní témata setkání, která se probírala při jednotlivých sezeních, patřila tato: 

krize manželství, priority, zdravé sebevědomí, dávám ti odpuštění, základy komunikace 

a také například naplňování potřeb manželů a vyjadřování pocitů. Ačkoliv 

jindřichohradecká YMCA byla hlavním organizátorem, podílela se na přípravě také 

farnost Českobratrské církve evangelické v Moravči na Pelhřimovsku.  

Poslání takových setkání shrnula ve stejném článku pro právo její tehdejší farářka 

Ester Čašková následovně: „Hlavním cílem Manželských setkání je umožnit partnerům 

otevřeně hovořit o kořenech jejich případných problémů.“26 Je ale třeba podotknout, že 

jindřichohradecká YMCA nebyla jedinou, která podobné akce pořádala. Manželská 

setkání nabízely v té době organizace YMCA také třeba v Ostravě, Klatovech nebo 

Liberci. Vraťme se ale zpět do roku 1994.   

                                                 
24 M. CIHELKA: Jan Blažek: Svoboda je krásná, ale je docela složité se v ní orientovat. Jindřichohradecký 

deník, rubrika Jindřichohradecko – zpravodajství, 18. 9. 2009. str. 2. 
25 M. DUFEK: Kurs manželství v Želivském klášteře. Právo, rubrika Zpravodajství z Čech 7. 8. 1996. str. 

17. 
26 Tamtéž. 
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4.3 Rozvoj organizace na počátku devadesátých let 

Prakticky okamžitě po svém založení začala YMCA Jindřichův Hradec rozvíjet i další 

činnost a neomezovala se pouze na Manželská setkání. Její práce se od počátku 

orientovala také na děti, třebaže šlo hlavně o potomky farníků a manželských párů, které 

se pravidelně účastnily setkání. Už v prvním roce fungování se podařilo uspořádat první 

letní tábor, kterého se kromě dětí účastnili i rodiče a manželské páry. Poprvé a naposledy 

se konal na „vypůjčené“ táborové základně na Havlíčkobrodsku poblíž vesničky Lysá. 

Pořádání táborů se do budoucna mělo stát jednou z klíčových aktivit organizace.27  

O rok později, tedy v roce 1995, přišel první tábor na základně Vlčice, kterou 

republiková organizace YMCA získala zpět v rámci restitucí. O této základně jsem se 

krátce zmiňovala už v kapitole věnované historii celorepublikového sdružení YMCA. Po 

rozpuštění organizace ji po roce 1950 využívali pohraničníci, přímo v táborové základně 

sídlilo v improvizovaném objektu velitelství 20. roty. Přímo u tábora také komunisté 

vybudovali drátěný zátaras s připojením na telefonní linku, který zčásti vedl i přilehlým 

Staňkovským rybníkem.28 Po sametové revoluci byl objekt, který byl po odchodu 

pohraničníků zbourán a následně v šedesátých letech přebudován na odborářské rekreační 

chaty, vrácen. YMCA Jindřichův Hradec ho od roku 1995 využívá jako svoji hlavní 

základnu. Zpočátku pod kuratelou republikové organizace, v roce 2002 ho ale celý 

dostala do své správy. Jestliže se v letech 94–95 povedlo zorganizovat jenom jeden tábor, 

tak bouřlivý rozvoj jindřichohradecké organizace lze dokladovat na tom, že již v roce 

1996 to byly tři. Jeden YMCA Jindřichův Hradec pořádala pro manželské páry a jejich 

děti, jak bylo zvykem už předtím v rámci Manželských setkání, dva už ale byly vysloveně 

dětské. 29 

Na dobu prvních táborů v devadesátých letech zavzpomínala také pamětnice počátků 

YMCA Jindřichův Hradec a její současná předsedkyně Hana Nosková: „První tábor 

v roce 1994 byl na Havlíčkobrodsku ve vesničce Lysá. Už o rok později jsme ale měli 

první tábor na naší současné táborové základně na Vlčici u Staňkovského rybníka, což je 

stará prvorepubliková ymkařská základna ze třicátých let, kterou YMCA dostala po 

revoluci zpátky od státu a začala tam nabízet tábory pro děti. Náš první tábor na Vlčici 

byl v roce 1995 a takovým dalším velkým milníkem byl rok 2002, kdy jsme táborovou 

                                                 
27 Rozhovor s Hanou Noskovou. Příloha 1. 
28 T. TLUSTÝ, J. ŠTUMBAUER: Tělesná výchova a sport v organizacích YMCA a YWCA v meziválečném 

Československu. České Budějovice: Jihočeská univerzita 2013. str. 164. 
29 Rozhovor s Hanou Noskovou. Příloha 1. 
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základnu Vlčice převzali do své správy. Od té doby ji YMCA Jindřichův Hradec 

provozuje. Tábory ale nepořádáme jenom tam. Postupně se to rozrostlo i na další místa. 

Teď s dětmi jezdíme do čtyřech různých lokalit. Z dalších aktivit, kterým jsme se věnovali 

na počátku, bych jmenovala třeba to, že jsme každoročně jezdili na vodu, začaly se 

organizovat schůzky pro děti a pro mladé lidi na evangelické faře. Velkou změnou pro 

nás, pokud jde o ty milníky, byl rok 2001, kdy se velká YMCA v České republice rozdělila 

na jednotlivá místní sdružení, která získala právní subjektivitu. To byl pro nás hodně 

zlomový rok, protože jsme se stali samostatnou organizací.“30 

O rok později přibyly dva putovní tábory pro starší děti a mládež. Ty byly vodácké 

a dorost při nich na lodích sjížděl Otavu a Lužnici. V roce 1997 to navíc byly dva běhy 

letních táborů na Vlčici u Staňkovského rybníku, na každém z nich pobývalo 35 dětí, 

a nově také tábor pro předškoláky.31  

Rok 1997 byl pro YMCA Jindřichův Hradec důležitý i v jiném směru. V dubnu se 

konala pravidelná výroční valná schůze. Kromě plánování budoucnosti a otázek dalšího 

směřování byly totiž hlavním bodem jejího programu volby. Jan Blažek se totiž rozhodl 

uvolnit předsednické místo a dát prostor nastupující generaci. Novým předsedou se stal 

Tomáš Drnek. Bylo také zvoleno osmičlenné vedení a organizace přijala do svých řad 

čtyři nové řádné členy.32 Neznamená to však konec angažmá Jana Blažka 

v jindřichohradecké YMCA. V jejích řadách působí do dnešních dnů a o několik let 

později se na čas vrátil i do předsednické funkce.  

4.4 Mateřské centrum a YMCA centrum 

Konec devadesátých let přinesl další významný posun v aktivitách jindřichohradecké 

YMCA. Tím nejvýznamnějším krokem bylo založení mateřského centra. Jeho vznik 

iniciovaly ženy na mateřské dovolené, které byly nějakým způsobem napojené na 

jindřichohradeckou YMCA nebo českobratrskou farnost. V roce 1999 se podařilo pro 

jeho fungování zajistit místnost v prostorách jedné z jindřichohradeckých mateřských 

škol na sídlišti Vajgar. 

Zpočátku šlo jen o setkávání maminek s malými dětmi, ale aktivity se začaly velmi 

záhy rozšiřovat o další činnosti. Přibyly například besedy o zdravé výživě nebo očkování, 

                                                 
30 Rozhovor s Hanou Noskovou. Příloha 1. 
31 BEZ AUTORSTVÍ: YMCA v J. Hradci nezahálí. Jindřichův Hradec: Listy Jindřichohradecka 20. 3. 

1997. str. 10. 
32 (STM): YMCA s novým předsedou. Jindřichův Hradec: Listy Jindřichohradecka 14. 4. 1997. str. 12. 
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které byly primárně určené matkám. O rok později následovaly specializované aktivity 

pro děti, zaměřené například na malování, zpěv nebo cvičení. Už od dob svého vzniku 

bylo mateřské centrum otevřené maminkám z řad široké veřejnosti. Problém ale začal být 

s prostory. Provizorní azyl, který mateřské centrum našlo ve školce, brzy skončil. Třídu 

potřebovala školka využívat pro jiné účely. Následovala série stěhování. Potřebné zázemí 

na čas poskytl Dům dětí a mládeže v Jindřichově Hradci, šlo ale jenom o přechodnou 

záležitost. V roce 2000 ale otevírá YMCA své mateřské centrum Klíček v nových 

prostorách. Opět jde o mateřskou školu, tentokrát o tu umístěnou poblíž parku pod 

Gymnáziem Vítězslava Nováka. Jde o poměrně strategickou polohu. Na druhé straně 

parku totiž stojí evangelický kostel, který je jakýmsi středobodem dění jindřichohradecké 

YMCA, stačí jen přejít lávku přes řeku Nežárku. Otevření centra bylo tentokrát pojato 

poněkud slavnostněji, protože se zdálo být jasné, že se konečně podařilo najít zázemí pro 

něco, co by mohlo mít ve městě trvalejší hodnotu. V článku pro Mladou frontu Dnes to 

shrnula jedna z aktivních maminek a spoluorganizátorek Klíčku Jana Štroblová: 

„Mateřské centrum funguje ve městě už rok, ale chvíli jsme působili ve školce na sídlišti 

Vajgar a pak v domě dětí. Až teď jsme zvolili formu slavnostního otevření, aby se o nás 

veřejnost více dozvěděla.“33 A veřejnost se to skutečně dozvěděla. 

Jen o rok později už mateřské centrum fungovalo čtyřikrát týdně. Na spoluvytváření 

programu se podílely i samotné maminky a vznikaly rámcové aktivity typu divadlo, 

vystřihování nebo čtení knížek. Jednou z takových matek-organizátorek byla tehdy také 

Marie Kubatová: „Mateřské centrum je určeno hlavně pro maminky. Mnoho z nich je 

unavených každodenním stereotypem, který mateřská dovolená přináší, a rády si sem 

zajdou třeba jen popovídat. Nemusí sem ale chodit jen maminky – pokud přijdou babičky, 

dědečkové, rádi je tu uvítáme.“34 Prostory mateřské školy pod gymnáziem pak mateřské 

centrum Klíček využívalo dlouhých dvanáct let. Potom ale přišla nečekaná rána. Školka 

potřebovala rozšířit svoji kapacitu a Klíček musel své letité působiště opustit. Náhradní 

prostory se nepodařilo ihned zajistit a centrum tak muselo na rok a půl de facto ukončit 

veškeré svoje aktivity. Řešení se ale díky nezdolnému úsilí našlo.  

V lednu 2014 otevírá YMCA Jindřichův Hradec nové mateřské centrum v areálu 

5. základní školy na sídlišti Vajgar. I když se prezentuje jako „mateřské centrum“, není 

                                                 
33 (LŠD): Ženy na mateřské mají nové centrum. Mladá fronta Dnes Rubrika Jižní Čechy, České Budějovice 

3. 3. 2000. str. 1. 
34 L. KUBIČKOVÁ: Mateřské centrum YMCA je otevřené pro všechny. Jindřichův Hradec: Listy 

Jindřichohradecka, rubrika: Lokální, 13. 1. 2001. str. 10. 
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to úplně přesné. Portfolium aktivit se tam totiž rozrůstá i dalšími směry a vzniká tak 

zárodek pozdějšího YMCA centra. V nových prostorách se nabízí rozvoj aktivit nejenom 

pro maminky s nejmenšími dětmi, ale také pro školáky, mládež, dospělé, a dokonce 

i seniory. 6. února začíná v nově otevřeném centru fungovat Biblický kroužek. Ten je 

primárně určený pro děti od první do deváté třídy základní školy. Pro školáky jsou 

připraveny tematické pracovní listy, písnička a povídání, jejichž prostřednictvím se 

můžou nenásilnou formou seznámit s biblickými texty. Čtvrteční klub určený pro děti 

mezi osmi a čtrnácti lety je otevřený všem příchozím. V pozdním odpoledni si tam můžou 

psát domácí úkoly, bavit se nebo hrát deskové hry. Klub vznikl v roce 2011 a funguje 

jako nízkoprahové zařízení. Nabízí možnost smysluplného trávení volného času všem 

příchozím dětem. Náplň setkání bývá velmi různorodá. „Povídáme si u společné svačiny, 

tvoříme, často hrajeme hry, někdo venku hraje fotbal, někdo se jen tak povaluje 

s kamarády, občas jdeme na procházku nebo do bazénu. Někdy zůstaneme na přespání 

nebo vyrazíme na víkendový výlet.“ 35 

Samozřejmě stranou nestojí ani dospělí a svoji aktivitu dál rozvíjí i mateřský klub. 

„Ve středu od půl desáté do jedenácti dopoledne zase funguje mateřské centrum pro 

rodiče s dětmi. Děti si zde mohou hrát a tvořit, rodiče zase vyměňovat zkušenosti nebo 

nápady,“36 uvedla v článku pro Jindřichohradecký deník současná předsedkyně a hnací 

motor mnoha tehdejších (a i dnešních) aktivit Hana Nosková.  

Přerod původně pouze mateřského centra v YMCA centrum s širokým polem 

působnosti sice zdárně pokračoval, nicméně se brzy začaly projevovat limity stávajícího 

zázemí, které přestalo dostačovat jak kapacitně, tak i kvalitativně. V roce 2021 proto 

začala rozsálá rekonstrukce objektu, kterou z většiny financovalo město Jindřichův 

Hradec, které budovu vlastní. Investovalo do ní víc než čtyři miliony korun a během dvou 

let se podařilo vybudovat kvalitní centrum s odpovídajícím sociálním zařízením 

a dostatečnou kapacitou. K dispozici je i kuchyňka, herna a venkovní zahrada 

s pískovištěm. To umožnilo značně rozšířit pravidelné aktivity centra, které v současnosti 

nabízí třikrát týdně Mateřské centrum pro rodiče s malými dětmi, jehož schůzky se konají 

třikrát týdně, a to vždy v pondělí, středu a pátek dopoledne. V pondělí je to pak Hravé 

odpoledne pro děti od tří do šesti let. Každý druhý čtvrtek v měsíci je připravena 

                                                 
35 KOLEKTIV AUTORŮ: Výroční zpráva YMCA Jindřichův Hradec 2021. YMCA Jindřichův Hradec, 

Jindřichův Hradec 2021. str. 5. 
36 A. HUDEC: YMCA otevřela mateřské centrum na Vajgaře. Jindřichův Hradec: 5+2, rubrika: Stalo se 31. 

4. 2014. str. 5. 
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Kavárnička pro seniory. V jejím rámci se konají setkání s různými osobnostmi, promítání 

z cest nebo četby. Jindy je to jen o možnosti setkat se u kávy nebo čaje a popovídat si. 

I nadále pochopitelně funguje každý čtvrtek nízkoprahový klub pro děti školního věku. 

Každý druhý čtvrtek v měsíci jsou večerní hodiny vyhrazené pro Filmový klub. Každý 

první čtvrtek v měsíci jsou pak pořádána setkání s cestopisnými přednáškami spojenými 

s promítáním v tematickém večeru s názvem CestY, kdy velké Y na konci odkazuje na 

organizaci YMCA.37 Veškeré tyto aktivity zůstávají buď zcela bezplatné, nebo 

podmíněné symbolickým poplatkem. 

4.5 Letní tábory 

Jednou z do dnešní doby stěžejních aktivit jindřichohradecké YMCA je pořádání letních 

táborů. Jak už jsem dříve uvedla, ten první se podařilo uspořádat už v roce vzniku této 

místní organizace. Také v této oblasti docházelo v průběhu let k obrovskému rozvoji. 

Jestliže prvního pokusného tábora na vypůjčené základně se zúčastnilo jen několik 

manželských párů s dětmi, o několik let později už byla realita úplně jiná. Pokud se 

podíváme na výroční zprávu organizace z roku 2010, zjistíme, že v tomto roce už se 

povedlo zorganizovat celkem šest táborů. Těch se dohromady zúčastnilo 162 dětí do 

osmnácti let a 54 dospělých vedoucích. Tábory se v tomto roce konaly už na třech 

různých táborových základnách. Kromě domovské Vlčice u Staňkova, to byl tábor 

Rosomák na tábořišti poblíž Terezína u Kunžaku a Valkounov u Valkounovského 

rybníku na Vysočině. Jednotlivé běhy i tábory se lišily nejenom svým tematickým 

zaměřením, ale i tím, pro koho byly určené. Kromě tábora pro manželské páry nebo školní 

děti byl jeden zorganizovaný také výhradně pro dospívající mládež. Pro velký zájem bylo 

třeba pro školní děti nutné přidat i jeden navíc pod názvem Vlčice II. Pojďme se pro 

ilustraci podívat na náplň a organizaci jednotlivých táborů. 38 

Minivlčice 

Minivlčice je přímým pokračováním toho, jak YMCA Jindřichův Hradec začínala. Je to 

tábor určený nejenom těm nejmenším dětem, ale také jejich rodičům. Tomu je 

pochopitelně také přizpůsobený program, který se nese spíše v pohádkovém duchu. 

V roce 2010 byl zaměřený ekologicky. Děti provázely při jejich snaze o záchranu planety 
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různé víly (lesní, vodní, pouštní a městská). Zpestřením tábora byla návštěva živého 

velblouda či jízdy na lodičkách. Každé odpoledne pak byl takzvaný „ducháč“, při kterém 

bývalý jindřichohradecký vikář Jonatan Hudec vyprávěl dětem o stvoření světa, Adamovi 

a Evě, Kainu a Ábelovi a další příběhy z Bible. Každé ráno a večer vyplňovala hra na 

hudební nástroje a zpívání písniček. Tábor vyvrcholil velkým putováním za pokladem. 39 

Vlčice I 

Tento tábor na domovské základně byl určen pro školní děti a trval jedenáct dní. Jeho 

podtitul zněl Vlčice dávných časů, což napovídá tomu, že byl zaměřený na hry 

orientované na lokální historii. Během her se tak děti seznamovaly například s obdobím, 

kdy do jižních Čech přicházeli první osadníci, kteří tu zakládali vesnice, nebo bojovaly 

proti známému loupežníkovi Grasselovi, který kdysi operoval na česko-rakouském 

pomezí. V další z her pomáhali táborníci Valdenským ukrývajícím se před 

pronásledováním a seznámili se s důležitostí kupeckých cest vedoucích přes Vlčici, kudy 

cestovali solnohradští kupci. Poznali reálie jihočeské války růží v podání souboje mezi 

Jindřichem z Hradce a jeho bratrancem Vilémem z Valdštejna, při stavbě největšího 

českého rybníka pomáhali rybníkáři Mikuláši Ruthardovi a při úspěšném tažení zase 

vojskům Jana Žižky. Na táboře se nezapomínalo ani na nejrůznější sportovní aktivity. 

Hodně se hrál fotbal a pro YMCA tak typický volejbal, počasí přálo častému koupání. 

Večery byly vyhrazeny povídáním o starozákonních příbězích a zpívání.40 

Vlčice II 

Také v tomto případě se jednalo o klasický tábor určený zejména školním dětem. Celým 

táborem se prolínala nebodovaná hra Vikingové. Kromě ní bylo připraveno velké 

množství bojovek, sportovních utkání a výletů. Při jednom z nich museli táborníci 

prokázat svoji houževnatost, když při návratu našli svoje lodě, pomocí nichž se měli 

dostat na druhý břeh, zatopené vodou a bez pádel. Také na druhém běhu Vlčice se 

vyprávěly biblické příběhy. Jedním z takových rozjímání byla například vyprávění 

a následná diskuze o králi Davidovi, který sice neoplýval jen kladnými vlastnostmi, ale 

nakonec se projevila jeho pokora před Hospodinem a schopnost přiznat si vlastní hřích. 

Celý tábor vyvrcholil velkým táborovým ohněm s množstvím scének, soutěží a písní.41 
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Rosomák 

Desetidenní tábor Rosomák se konal na dalším tradičním táboře YMCA Jindřichův 

Hradec v Terezíně u Kunžaku. Námět táborové hry se tentokrát trochu vymykal 

klasickým ymkařským tématům a poprvé ho provázel komiksový námět na motivy 

Asterixe a Obelixe. Tábor se tak proměnil v bezejmennou galskou vesnici, kterou bylo 

třeba uhájit proti dobyvačným Římanům. Kromě, řekněme, laického celotáborového 

námětu má Rosomák vždycky ale ještě druhý – biblický. Tím bylo v roce 2010 Desatero 

a děti si připomínaly, jak je jeho poslání stále aktuální. Rok 2010 byl pro tábor Rosomák 

důležitý ještě z jednoho hlediska, byly totiž založeny jeho vlastní internetové stránky.42 

Mora Vlčice 

Tábor určený hlavně mladším školním dětem se v roce 2010 nesl pod heslem Zlaté české 

ručičky, nožičky a hlavičky. Děti se v jeho průběhu mohly seznámit s nejrůznějšími 

význačnými osobnostmi českých dějin. Děti na táboře přivítal nejenom Karel IV., ale 

chlebem a solí je uctila také Magdalena Dobromila Rettigová. Táborák každý den 

zapalovaly s hrabětem Schwarzenbergem, pak u něj zpívaly pod vedením Emmy 

Destinové a pohádky na dobrou noc jim četla Božena Němcová. Ranní rozcvičku 

absolvovaly s Miroslavem Tyršem, o zásobování vodou se staral Jakub Krčín z Jelčan 

a Sedlčan. Jan Evangelista Purkyně vyučoval zdravovědu a astronomii Jan Kepler. Mezi 

táborové aktivity patřilo i velké množství rukodělných činností, jako je malování na 

plátno nebo zdobení hrníčků z karlovarského porcelánu. 

Valkounov 

Tábor Valkounov se vymyká hned ze dvou důvodů. Jednak je to jediný tábor YMCA 

Jindřichov Hradec, který neleží v Jihočeském kraji, ale na Vysočině, hlavně to ale není 

tábor určený pro děti, ale pro dospívající mládež. To umožňuje naplánovat i náročnější 

program. V roce 2010 byl zaměřený na putování nejrůznějšími státy, překonávání hranic 

a pro vnějšího pozorovatele byl možná trochu zmatený. Na druhou stranu bylo možné 

zařadit i velké množství adrenalinových a fyzicky náročných aktivit včetně slaňování, 

překonávání vysokých lanových překážek nebo náročného několikanásobného výstupu 
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na věž kostela. Ani na těchto táborech se nezapomíná na duchovní rozměr, společné 

modlitby a večerní rozpravy v teepee.43 

Z výše uvedeného stručného popisu toho, jak jsou tábory YMCA organizované, vyplývá, 

že se z velké části nijak neliší od toho, jak je pojímají jiné dětské a mládežnické 

organizace. Táborové hry, sportovní aktivity, táborové ohně nebo výlety nejsou tím, co 

by je nějak odlišovalo od v uvozovkách „nekřesťanských“ táborů. Jeden rozdíl tu ale 

přeci jenom najdeme a tím je doplnění táborů o jakýsi duchovní přesah, společné 

modlitby či biblická vyprávění. Běžný táborový program to ale nijak nenarušuje, ale spíš 

ho to ozvláštňuje, doplňuje a zpestřuje.  

Rozvoj táborové činnosti pokračoval i v následujících letech, nedošlo už ale 

k žádnému zásadnímu rozšíření, ať už se bavíme o počtu běhů, nebo táborových základen, 

tak jak to bylo možné vidět v prvních letech. V roce 2001 se nicméně nabídka táborů 

rozrostla ještě o jeden běh. „Pro děti pořádáme zejména letní tábory. Letos je sedm běhů, 

kterých se zúčastnilo dohromady 176 dětí a 56 vedoucích,“ uvedla tehdy Hana 

Nosková.44 To se prakticky ustálilo až do dnešních dnů.  

Potáborová setkání 

K táborům YMCA Jindřichův Hradec se váže ještě jedna tradice, jejíž základy sahají až 

do počátků v devadesátých letech. Jsou to takzvaná potáborová setkání, která se konají 

v září na začátku školního roku. Na těch se scházejí vedoucí a některé děti ze všech běhů 

a táborů a prezentují to, co se jim v létě podařilo. Například v roce 2015 probíhalo setkání 

očima jedné z účastnic a ymkařské dobrovolnice Veroniky Slavíkové následovně: „Máme 

za sebou krásné prosluněné, nejvíc užité, ymkařské léto. V neděli 13. 9. 2015 jsme měli 

naposledy možnost se společně ohlédnout za krásami a zažitými chvílemi na Vlčicích, 

Rosomáku, nebo třeba Valkounově. Vše bylo zahájeno bohoslužbou, po které se nám 

postupně představily všechny tábory. Bylo krásné sledovat, jak se nám Hradecká YMCA 

rozrůstá, vtahuje do sebe další a další nové tváře, a přes to si ty staré stále dokáže udržet. 

Po zopakování táborových příběhů a dobrodružství jsme se mohli posilnit vynikajícím 

obědem. Což každý s úsměvem uvítal. Odpoledne pro nás byly připraveny lana, luky, 

lodě, teepee, klouzačky, houpačky, flusačky. No, ostatně obvyklý zábavní program, který 

                                                 
43 KOLEKTIV AUTORŮ: Výroční zpráva YMCA Jindřichův Hradec 2010. YMCA Jindřichův Hradec, 

Jindřichův Hradec 2010. str. 4–9. 
44 L. URMANNOVÁ: YMCA nabízí program i pro nejmenší. Jindřichohradecký deník, Rubrika: 

Jindřichohradecko, Jindřichův Hradec 10. 10. 2001. str. 2. 
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vyvrcholil zakončením a zpíváním svítákovek v kostele.“45 Také tato tradice zůstává 

zachovaná do dnešních dnů, setkání se konají v prostorách fary a kostela Církve 

českobratrské evangelické v Jindřichově Hradci a v přilehlém parku 

4.6 Zvláštní akce YMCA Jindřichův Hradec 

YMCA Jindřichův Hradec pořádá už od dob svého vzniku každoročně několik akcí pro 

širokou veřejnost. Ty lze v zásadě rozdělit do dvou kategorií. Tedy na ty, které se opakují 

pravidelně, a pak na ty, které mají jen jednorázový charakter. Zmapovat je všechny 

rozhodně není v možnostech rozsahu této práce a ani si to nekladu za cíl. Například jen 

v roce 2010 uspořádala YMCA Jindřichův Hradec 55 různých podniků, z čehož 35 

připadalo právě na jednorázové akce.46 Chci se tedy zaměřit jen na velmi stručný výčet, 

který má v průřezu přiblížit charakter akcí, které jindřichohradecká YMCA pro veřejnost 

pořádá. 

Ples 

Za jeden z nejvýznamnějších počinů v první kategorii lze považovat ples YMCA 

Jindřichův Hradec. Ten sdružení pořádá od roku 2009, kdy ho prezentovala jako 

nekuřácký ples pro rodiny s dětmi. Ano, skutečně ples, který normálně chápeme 

v běžném kontextu jako akci výhradně pro dospělé, je v ymkařském podání určený 

i dětem. Je ale pochopitelné, že dětem patří spíše první část programu a pomyslná večerka 

je pro ně stanovena na desátou hodinu, poté už je zábava výhradně pro dospělé. Jak takový 

netradiční ples vypadá, popisuje ročenka z roku 2010, v níž je reportážním stylem 

zaznamenaný program druhého ročníku. Ples se konal v kulturním domě Střelnice 23. 1. 

2010. „Nejdřív vystoupení ymkařských dětí – asi dvacet dětí z různých koutů hradecké 

YMCy pro nás pod vedením Terezy Hojné secvičilo skotský kolový tanec. Nejprve nám to 

předvedly, a pak se mohly ostatní děti přidat. K rozproudění zábavy si lze jen těžko něco 

lepšího představit. Díky, Terezo. Ani jsme se nenadáli a byl mezi námi kejklíř Vítek, tedy 

Vítek Procházka, umělec mnoha tváří. Na náš ples zvolil žonglování s noži a byl to 

opravdu nářez. Některým maminkám tuhla krev v žilách. My ostatní jsme nadšeně 

sledovali, jak se dá rozseknout letící jablko. V devět hodin nás potěšilo blýskavé taneční 

vystoupení skupiny Rocky Ferry. Samy se přihlásily, samy to nacvičily, my jsme jim dali 
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46 KOLEKTIV AUTORŮ: Výroční zpráva YMCA Jindřichův Hradec 2013. YMCA Jindřichův Hradec, 
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nanukáč a radovali se, jaké to máme mezi sebou šikovné holky. Po poděkování 

dobrovolníkům jsme se rozloučili s dětmi. Samozřejmě nechyběly táborové „Banány“. 

Rozdali jsme jim balónky a poslali je do peřin. V deset hodin jsme si užili vtipný fotbálek. 

Partička kluků, kteří spolu během roku hrají pod hlavičkou YMCA fotbálek (futsálek), 

nám předvedla, jak vypadají jejich pondělky. Počínaje emailovým potvrzením účasti, 

přemožením lenosti a sbalením batůžku, přes samotné hraní, sprchování, až po doplnění 

tekutin v Baru 69. Jestli vám připadá, že tohle se na Střelnici nedá dělat, měli jste tam 

být. A to pak byla ještě fotbalová soutěž pro diváky! A nakonec ještě před půlnocí 

neuvěřitelná kankánová show ymkařských maminek označená jako Půlnoční překvapení 

dostála svému názvu. Nikdo z nás netušil, co si pro nás ty ženské nachystají, a tak byl ten 

nádherný šok o to větší. Ovace nebraly konce, bolely nás tváře od smíchu a ruce od 

tleskání. Co bolelo kankánové tanečnice, na to se musíte zeptat jich.“47 

Z uvedeného by se dalo vyvozovat, že akce nemá s plesem vlastně nic společného, 

ale opak je pravdou. Na těchto mimořádných bálech se dodržovala klasická etiketa 

a plesový dresscode, jak popisuje článek v lokálním tisku z roku 2012. „Nejenom 

dospěláci, ale i malí kluci ve společenských oblecích a děvčata v dlouhých róbách. Tak 

vypadal sobotní již čtvrtý ples jindřichohradeckého sdružení křesťanské mládeže YMCA 

v sále Střelnice. Ti nejmenší tanečníci si krátili čas čekáním na kouzelníka křepčením do 

rytmu na nejznámější písničky a všichni se dobře bavili. V deset hodin večer se děti 

v doprovodu rodičů či prarodičů vydaly k domovu a plesová zábava pokračovala.“48 

Z těchto nezvyklých plesů se pak stala tradice, která přetrvala až do dnešních dní a její 

kontinuitu přerušila jen pandemie koronaviru. 

Město dětem  

Mezi další periodické akce jindřichohradecké YMCA je její účast na každoroční akci 

Město dětem. Ta se vždy koná o posledním prázdninovém víkendu jako rozloučení 

s létem a na její organizaci se podílí celá řada dětských, mládežnických a sportovních 

organizací z Jindřichova Hradce. Jindřichohradecká YMCA rozkládá svoje stanoviště 

u Naxerovy lávky přes řeku Nežárku v sadech, které leží v těsném sousedství fary Církve 

českobratrské evangelické. Jejich stanoviště pravidelně patří k těm největším 

a nejnavštěvovanější, a to i díky atraktivitě aktivit, které tam nabízí. 
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 Dětem bývají na místě k dispozici kanoe, lukostřelba a velké oblibě se těší několik 

desítek metrů dlouhý lanový skluz z Naxerovy lávky. Například ročník 2015 popsala 

dobrovolnice YMCA Veronika Slavíková následovně: „Byl horký letní den a celý svět se 

smál. A tak, jak se smál celý svět, se na nás usmívala i vlajka YMCA hrdě visící na 

Naxerově lávce dole v parku u Nežárky. Proč se na nás tak šťastně smála, mělo hned 

několik důvodů. Zaprvé se na pomoc s akcí Město dětem přišla podílet spousta 

dobrovolníků z ymkařské mládeže, ale byla zde zastoupena i stará dobrá klasika již léty 

ostřílených a zkušených ymkařů, na jejichž spolupráci byla radost pohledět. Zadruhé si 

přišlo na připravených atrakcích (prusíkování, síti, lucích, flusačkách, lanovce a lodích) 

zařádit něco kolem 200 dětí, díky čemuž je potom jakákoli práce radostí. Zatřetí nám, jak 

už jsem nenápadně zmínila na začátku článku, skvěle přálo počasí, a tak nám akce mohla 

proběhnout hladce a bez větších komplikací.“ 49 

Pamatuj! 

Mezi každoroční akce YMCA Jindřichův Hradec ale patří i ty, které mají vážnější 

charakter. Na toto místo rozhodně patří vzpomínkově pietní setkání „PAMATUJ!“. 

Nejedná se sice o čistě akci YMCA, ale ta jindřichohradecká se k této celonárodní výzvě, 

která má připomenout oběti nacistického holokaustu, připojuje už deset let a zároveň se 

v Jindřichově Hradci podílí na její organizaci, a to společně s místním spolkem Zikaron. 

„V pátek 7. 3. se v našem městě konala vzpomínková akce PAMATUJ! jako 

připomínka události z 8. března 1944, kdy v plynových komorách koncentračního tábora 

Osvětim–Birkenau zahynulo během jediné noci 3792 nevinných československých 

občanů. Akce PAMATUJ! měla v Jindřichově Hradci dvě části. Nejprve proběhlo 

společné vystoupení čtyř pěveckých sborů – YMCA Jakoubek, Smetana, Chrámový sbor 

Adama Michny a Zanoty, které na náměstí Míru zazpívaly Hatikvu, Šema Jisrael a Kde 

domov můj, a posléze se v bývalé synagoze v Kostelní ulici uskutečnila přednáška Mgr. 

Marty Leblové na téma „Žili tu s námi“. Tato přednáška byla proložena židovskými 

skladbami v podání Schimmerle Klezmer Kabaret.  Na náměstí Míru se sešlo asi 

70 diváků, v synagoze zhruba 40. YMCA Jindřichův Hradec se touto akcí připojila 

k celorepublikové výzvě, aby uctila památku všech obětí holokaustu a přispěla k boji 

s xenofobií v naší zemi.“50 
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V roce 2021, kdy v celé zemi vrcholila pandemie koronaviru, se podařilo přenést akci 

do internetového prostředí. Lidé se mohli připojit na speciální adresu sociální sítě, kde 

pro ně sbory YMCA Jakoubek, Zanoty a Smetana nahrály Vyznání víry, Českou 

a Izraelskou hymnu. Bylo tak možné se zúčastnit alespoň symbolicky.51 

YMCA zábavné odpoledne 

Tato akce se koná zpravidla začátkem června a je koncipovaná nejenom jako oslava Dne 

dětí, ale také jako symbolická oslava narozenin organizace YMCA. Podařilo se ji 

zorganizovat i v pandemickém roce 2020, kdy ale pořadateli zmítaly značné pochybnosti. 

Obavy panovaly nejenom z deště, ale také z toho, zda vzhledem k právě končícím 

restrikcím a strachu z nakažení vůbec přijdou nějaké děti. Účast asi sto padesáti dětí 

i v takové nelehké době dokázala, jak moc jsou akce YMCA v Jindřichově Hradci 

populární.52 

Zábavné odpoledne bývá pravidelně ve znamení mnoha atrakcí, a to i značně 

oddychového charakteru, určených dětem. „Uspořádali jsme YMCA odpoledne pro děti 

z Jindřichova Hradce. Pro děti jsme připravili spoustu soutěžních stanovišť, na kterých 

sbíraly razítka a pak si mohly vyzvednout odměnu. Některé disciplíny byly pouze pro 

zábavu, třeba skákací hrad nebo mýdlové bubliny. Bez těch se neobejde žádná 

narozeninová oslava. Pomáhají nám naši dobrovolníci. Sešlo se jich tu opravdu hodně 

a já bych jim za to chtěla poděkovat,“ přiblížila pro lokální tisk ročník 2020 předsedkyně 

Hana Nosková.53 

4.7 Sportovní aktivity YMCA Jindřichův Hradec 

Sport provází organizaci YMCA od jejích prvopočátků a je jednou ze stěžejních náplní 

její práce. Jsou dokonce i sporty, které přímo v YMCA vznikly, a to volejbal, futsal 

a basketbal. Také v Jindřichově Hradci byl sport od začátku nedílnou součástí aktivit. 

Nejdřív to bylo hlavně vodáctví a sjíždění českých řek je typickým koloritem 

jindřichohradeckého ymkařského léta už od prvních let. 54 Brzy se ale sportovní činnost 
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začala rozrůstat dalšími směry. Pod hlavičkou YMCA vznikly a dodnes fungují tři 

sportovní oddíly, jak popsala v rozhovoru předsedkyně Hana Nosková: „S organizací 

YMCA jsou celých 180 její existence spojené i sporty, takže i v Jindřichově Hradci máme 

množství sportovních aktivit. Je fotbal, volejbal a stolní tenis.“55 Jak je vidět, YMCA 

Jindřichův Hradec zůstala v tomto směru hodně věrná tradici. Do její základní nabídky 

se totiž dostaly dva ze tří klasických „ymkařských“ sportů. Onen Hanou Noskovou 

uváděný fotbal je totiž ve skutečnosti futsal, čili v YMCA vzniklá sálová kopaná. Dlužno 

podotknout, že sport se v YMCA Jindřichův Hradec pěstuje spíše na rekreační než 

soutěžní úrovni. Takto například shrnul celoroční činnost v roce 2013 Michal Procházka 

ze sportovní sekce jindřichohradecké YMCA: „Máme za sebou další YMCA futsalovou 

sezonu. Oproti loňsku se náš kolektiv nerozšířil o nováčky, kteří by chodili pravidelně. 

I přesto byla účast 8–12 hráčů, což je velmi pozitivní. Také mě těší pravidelnost scházení. 

V roce 2013 odpadl futsal opravdu jen výjimečně.“56  Obdobně je to také s volejbalem, 

jak rovněž zhodnotil: „Ani v roce 2013 se nepřestávali ke své hře scházet příznivci 

volejbalu. Scházeli se každou neděli večer od 19:00 do 20:30 v tělocvičně na 5. základní 

škole. V průměru se tohoto sportu účastnilo od osmi do deseti hráčů. Čím dál častěji se 

však nyní stane, že se sejdeme v plném počtu, tedy dvanáct hráčů. Či někdy dokonce přijde 

hráčů čtrnáct! Doufejme, že bude volejbal i nadále oblíbeným sportem a že se ještě dlouho 

takto budeme scházet.“57 

Jindřichohradecká YMCA ale nezapomíná ani na cvičení a sport těch nejmenších. 

Rodiče předškolních dětí mají možnost s nimi docházet každý týden do tělocvičny a hrát 

s nimi nejrůznější pohybové hry za použití tělocvičného náčiní, matrací, švédských 

beden, ale i odrážedel nebo jízdních kol. Cvičení pro předškoláky je zaměřené na základní 

pohybové aktivity a dovednosti, běhání skákání a radost z pohybu.58 

Také své vodácké tradici zůstali jindřichohradečtí ymkaři dodnes věrní. Jejich kanoe 

nejenže sjíždí řeky, ale vedoucí je využívají také na letních táborech a pravidelně se 

představují i na hladině řeky Nežárky při každoročním loučení s prázdninami Město 

dětem. Svoji flotilu nedávno YMCA rozšířila i o jedno netradiční plavidlo. Za finančního 
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přispění jindřichohradecké radnice zakoupila megaboard Shark whale. To je paddleboard 

obřích rozměrů, který najednou uveze až dvacet dětí.59 

4.8 Pěvecký sbor Jakoubek 

Pěvecký sbor Jakoubek je s jindřichohradeckou YMCA naprosto neodmyslitelně spjatý 

od doby jejího vniku. Dá se dokonce říct, že založení organizace ještě předcházel, jak 

bylo popsáno v podkapitole věnované jejím počátkům. Atmosféru, ve které vznikal, 

vystihuje popis Hany Noskové, když se v rozhovoru, který jsem s ní vedla, vyjadřuje 

k osobě evangelického duchovního Jana Blažka: „Jan Blažek byl v tu dobu evangelickým 

farářem. On a jeho žena Drahomíra byli hlavními hybateli toho, že YMCA byla 

v Jindřichově Hradci vůbec založená. Třeba pěvecký sbor Jakoubek vznikl u nich 

v obýváku.“60 

Pěvecký sbor Jakoubek je tedy starší než jindřichohradecká YMCA, jeho vznik se 

datuje do roku 1990, zatímco YMCA byla založena až o čtyři roky později. Nějaký čas 

dokonce fungovaly paralelně. Pod strukturu YMCA se totiž Jakoubek zařadil až v roce 

1996.61 V té době sbor vystupoval především v Jindřichově Hradci nebo 

jindřichohradeckém okrese. Jednalo se hlavně o různá velikonoční nebo vánoční 

vystoupení. Sbor ale také vystupoval například ve školách, pořádal představení pro 

seniory, účastnil se uvádění různých vernisáží, zpíval v kaplích a kostelech nebo třeba 

uváděl vernisáže. Tato zvýšená intenzita veřejných produkcí přímo souvisela s novým 

členstvím v YMCA. 62 

Od začátku bylo jasné umělecké směřování sboru. Orientoval se téměř výhradně na 

duchovní hudbu. Nejprve nastudovával hlavně starší skladby z českých kancionálů, 

postupně ale přecházel i k moderní křesťanské tvorbě. Důležitým byl pro něj ale 

ekumenický charakter. Členství ve sboru nikdy nebylo podmíněno příslušností k nějaké 

konkrétní církvi a v Jakoubku se vždy setkávali lidé nejrůznějších vyznání, a dokonce i ti, 

kteří neměli svůj vztah k víře nijak pevně vyprofilovaný.63 
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Dirigentem Jakoubku je už od doby jeho založení Jan Blažek. Po nějaké době ho ale 

na tomto vystřídal Jaroslav Hojný. Ten byl nejdříve od roku 1997 spoludirigentem 

a vypomáhal s vedením Jakoubka. V roce 2001 ale Jan Blažek opustil evagelickou faru 

v Jindřichově Hradci, stal se vojenským kaplanem a odjel na misi do Bosny. Jaroslav 

Hojný se proto začátkem nultých let ujal vedení sboru. V současné době jsou dirigenty 

oba dva.64 

Postupem let nachází Jakoubek své pevné místo v jindřichohradeckém kulturním 

prostředí a spolupracuje i s dalšími hudebními a vokálními tělesy. V roce 2012 rozvinul 

rozsáhlou spolupráci se známým sborem Smetana a 10. června byl jeho hostem na velkém 

koncertu u příležitosti 150. výročí založení Smetany. Tento rok byl pro Jakoubka vůbec 

nabitý událostmi. Podařilo se totiž uspořádat na dvě desítky koncertů, což v praxi 

znamenalo vystupování každé dva týdny. Sbor vystoupil například na brněnské Noci 

muzeí. Asi nejdůležitějším počinem byla účast na projektu Jindřichohradeckého 

symfonického orchestru, který se rozhodl nacvičit pásmo řeckých koled. O zpěv se měl 

postarat právě Jakoubek. I přes komplikovaný nácvik, protože koledy se zpívaly 

v originále, se nakonec podařilo uspořádat čtyři společné koncerty.65  

V současné době má sbor Jakoubek přibližně dvě desítky členů. Jejich počet je i díky 

volnějšímu přístupu dost kolísavý. Ačkoliv stále funguje pod hlavičkou YMCA, nejedná 

se o vyloženě mládežnickou aktivitu. Věkový průměr sboristů je zhruba čtyřicet let. Sbor 

pravidelně koncertuje, občas i v zahraničí a spolupracuje se Základní uměleckou školou, 

sborem Smetana, Chrámovým sborem Adama Michny nebo sborem Zanoty. Pravidelně 

je k vidění na městem pořádaných akcích nebo různých pietních aktech. Spolupracuje 

s nejrůznějšími církvemi, které mají v Jindřichově Hradci zastoupení.66 

4.9 Spolupráce YMCA Jindřichův Hradec s dalšími organizacemi 

YMCA Jindřichův Hradec úzce spolupracuje také s ostatními mládežnickými 

organizacemi. Nejvíc je tato kooperace pochopitelně zřetelná v rámci struktur YMCA, 

a to nejenom na národní, ale také mezinárodní úrovni. Takovou asi nejviditelnější formou 

spolupráce je pořádání každoročních květnových setkávání na Masarykově tábořišti 

Soběšín, kterého se pravidelně účastní „ymkaři“ z celé republiky. Předsedkyně Hana 

                                                 
64 YMCA JAKOUBEK: Historie [online]. Dostupné online na jakoubek.ymca-jh.cz/historie/ 
65 KOLEKTIV AUTORŮ: Výroční zpráva YMCA Jindřichův Hradec 2012. YMCA Jindřichův Hradec, 

Jindřichův Hradec 2012. str. 2. 
66 YMCA JAKOUBEK: O nás. [online]. Dostupné online na jakoubek.ymca-jh.cz/onas/ 



34 

Nosková tato setkání komentuje následovně: „Nejblíž jsou nám samozřejmě ta ostatní 

místní sdružení po celé naší zemi. S řadou z nich máme velmi blízký kontakt, vzájemně se 

obohacujeme a moc rádi se s nimi potkáváme. YMCA pořádá vždy v květnu velké setkání 

na našem tábořišti Soběšín. Při různých schůzích, které na první pohled vypadají jako 

nudná povinnost, to většinou skončí tím, že si povídáme, co kdo dělá, a přinášíme si 

vzájemnou podporu.“67 

Dobrovolníci z řad jindřichohradecké YMCA ale také několikrát vyjeli na obdobná 

setkání do zahraničí. „Opakovaně jezdí například do Německa a několikrát byla skupina 

našich členů i na dobrovolnické práci třeba na kempu ve Velké Británii, který je tam celé 

léto. Prakticky neustále nám přicházejí nabídky, že se naši dobrovolníci můžou zúčastnit 

nějaké zahraniční mezinárodní akce,“ říká Hana Nosková.68 

Samostatnou kapitolou je pak spolupráce s YMCA Pelhřimov. Tato organizace totiž 

řadu let fungovala jako jakási pobočka jindřichohradecké YMCA. Práce s mládeží tam 

fungovala pod Jindřichovým Hradcem nejenom v samotném Pelhřimově, ale také 

v několika okolních farách, jako je Moraveč nebo Nová Cerekev. Postupem času tamní 

dobrovolníci začali vyvíjet zcela samostatnou činnost, ať už jde o pořádání táborů, 

celoroční činnost, nebo založení pelhřimovského Ten Singu, tedy kroužku pro 

adolescenty věnujícího se hudbě, divadlu a dalším uměleckým aktivitám. Fara v Moravči 

pak začala pořádat pravidelná setkávání dětí ze širokého okolí spojená s přespáním. Ta 

se od roku 2013 konala vždy jednou za tři týdny od pátku do soboty s pátečním 

duchovním programem a sobotními výlety a hrami v přírodě.69 

V Pelhřimově byl založen oddíl Ježečci, který se věnoval nejmenším dětem, v Nové 

Cerekvi přibyl fotbalový oddíl Kecky, na Pelhřimovsku začali být aktivní i Doubci. 

Činnost „pobočky Pelhřimovsko“ nakonec začala bobtnat do takových rozměrů, že to 

muselo nevyhnutelně vést k rozštěpení. Nebyl to ale rozchod ve zlé vůli, spíš naopak. 

Došlo k němu v roce 2020. Prvotní nápad ze strany pelhřimovských „ymkařů“ přišel 

začátkem dubna. Veškeré své plány na založení samostatné organizace konzultovali 

s jindřichohradeckým vedením, které navíc pomáhalo při vyřízení potřebné 

administrativy. 5. května se konala ustavující schůze a v srpnu se spolek dočkal zápisu 

do registru. Neznamenalo to ale okamžité odloučení od Jindřichova Hradce. Do konce 
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roku 2020 se ještě všechny akce na Pelhřimovsku konaly pod záštitou YMCA Jindřichův 

Hradec. Ještě v tomtéž roce ale bylo založeno v Pelhřimově YMCA centrum a vznikla 

i klubovna v Nové Cerekvi. Obě organizace úzce spolupracují dodnes.70 

YMCA Jindřichův Hradec ale spolupracuje i s dalšími mládežnickými organizacemi 

nebo veřejnými institucemi mimo struktury mateřské organizace. Přímo v Jindřichově 

Hradci je to například Skaut, Oblastní charita, a dokonce i Pionýr. Předsedkyně Hana 

Nosková totiž deklaruje, že YMCA nehodlá žádnou z organizací kádrovat z hlediska 

jejího křesťanského či jiného základu. „My určitě nehodnotíme to, jestli je ta, která 

organizace křesťanská. Nám ten náš křesťanský základ vytváří nějaký výchozí bod pro to, 

abychom měli sílu a chuť pomáhat, abychom viděli smysl té práce, kterou děláme. Pokud 

jde ale o spolupráci, tak určitě nelustrujeme žádné organizace, zda jsou křesťanské, či 

nikoliv. Pro nás je spíš důležité to, zda se nám s nimi dobře spolupracuje. Kdybychom 

měli špatnou zkušenost s lidmi, kteří v nich pracují, tak bychom určitě byli ostražití, ale 

určitě to vůbec nezáleží na tom, jestli se jedná o křesťanskou organizaci,“ uvedla 

v rozhovoru, který jsem s ní vedla.71  

4.10 YMCA Jindřichův Hradec v období pandemie koronaviru 

Tak jako pro mnohé jiné organizace byla i pro jindřichohradeckou YMCA asi největší 

zatěžkávací zkouškou pandemie koronaviru. Ze dne na den musely, a to několikrát, 

skončit veškeré přímé aktivity, ukončena byla činnost YMCA centra, sportovních oddílů, 

nebylo možné pořádat jednorázové akce. Předsedkyně Hana Nosková na tu dobu 

vzpomíná následovně: „Tak jako asi většinu organizací nás koronavirová pandemie velmi 

poznamenala. Naše činnost byla utlumená téměř na nulu. Hlídali jsme si chvíle, kdy bylo 

možné scházení. Dodržovali jsme všechny přísné podmínky, abychom se mohli hlavně 

s dětmi a mladými lidmi vidět co možná nejvíc. Vždycky když bylo scházení povolené, tak 

jsme činnost obnovili, ale ve skutečnosti jsme moc kontaktu neměli. Snažili jsme se 

v online prostoru vymýšlet různé věci, kterými bychom mohli potěšit Hradečáky.“72 

A těch věcí se podařilo skutečně hodně. Jindřichohradecká YMCA se s krizovou 

situací vypořádala s bravurou, o které by se dalo říct, že naplnila slogan – Co tě nezabije, 

to tě posílí. Její činnost se částečně přesunula do virtuálního prostoru, dětem v něm 
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nabízela různé soutěže, nahrávala pro ně písničky. Aby rodinám zpříjemnila dobu, kterou 

musely trávit ve velké většině doma, zřídili její dobrovolníci bezplatnou půjčovnu 

deskových her, kterých má YMCA centrum velkou zásobu. Svoji činnost tak sdružení 

sice do jisté míry, alespoň navenek, utlumilo, ale v žádném případě nezastavilo. V plném 

rozsahu se podařilo uspořádat všechny letní tábory, třebaže za přísných podmínek.73 

Jestliže vnějšímu pozorovateli by se mohla zdát činnost organizace do jisté míry 

v útlumu, ve skutečnosti to tak nebylo. YMCA Jindřichův Hradec ji totiž do značné míry 

nasměrovala humanitárním a charitativním směrem. Její dobrovolníci se zapojili 

například do pomoci v očkovacích centrech a jejich pomoc směřovala i do prádelny 

v jindřichohradecké nemocnici.74 Ta se na ně obrátila koncem října 2020. To byla doba, 

kdy byla epidemická situace ve městě značně dramatická a neustále se zhoršovala. To pro 

nemocniční prádelnu znamenalo, že většina jejích pracovníků se ocitla v izolaci nebo 

karanténě. Z původních čtrnácti zaměstnanců tam zbyli jenom čtyři. Naproti tomu mnoho 

členů a dobrovolníků YMCA nemohlo navštěvovat své školy nebo zaměstnání. 

V prádelně se nakonec střídali podle možností a volného času. Pětadvacet dobrovolníků 

nakonec při praní nemocničního prádla a lůžkovin odpracovalo přes 400 hodin čistého 

času.75 Zkušenosti z nemocnice navíc záhy zúročili i v prádelně Sociálních služeb, kde 

během dvou týdnů „ymkaři“ odpracovali 84 hodin.76 

Do covidového období spadaly i oslavy stoletého výročí YMCA v Československu. 

Ty musela ta jindřichohradecká z původně jarního termínu sice nakonec přesunout až na 

podzim, ale přesto se podařilo oslavit výročí organizace pandemicky přijatelným 

způsobem. YMCA Jindřichův Hradec vyhlásila ve městě výzvu Sto pytlů za hezčí svět. 

Stovka měla evokovat sto let YMCA a pytle, tak ty byly určené na odpadky. V rouškách 

je nakonec sbírali nejenom dobrovolníci z řad sdružení, ale i jiní lidé. Limit se nakonec 

podařilo překročit a pytlů se sešlo víc než 150.77 Na jaře se navíc dobrovolníci zapojili 

také do sbírky pro Potravinovou banku a podařilo se jim nashromáždit téměř tři tuny 

charitativního materiálu.78 V závěru pandemie se charitativní činnost přesunula do 
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pomoci válečným uprchlíkům a agresí zmítané Ukrajině. S tou YMCA Jindřichův Hradec 

začala prakticky ihned po vypuknutí konfliktu a pokračuje v ní dodnes.79 

4.11 Současnost YMCA Jindřichův Hradec 

Od dob, kdy se před téměř třemi desetiletími scházelo několik rodin na jindřichohradecké 

faře při Manželských setkáních a v létě si pak účastníci vyjeli na vodu nebo kdy se 

v obývacím pokoji faráře Blažka pokládaly základy pěveckého sboru Jakoubek, urazila 

YMCA Jindřichův Hradec neuvěřitelný kus cesty. Ke konci loňského roku měla 

organizace 284 registrovaných členů a na jejím chodu se podílí stovka dobrovolníků. 

Každoročně pořádá sedm letních táborů pro dvě stovky dětí. V průběhu roku pořádá 

pravidelně několik desítek jednorázových akcí. Ve městě funguje v moderních 

zrekonstruovaných prostorách nízkoprahové YMCA centrum, pro děti, seniory, mladé 

maminky a rodiny.80 

YMCA Jindřichův Hradec si zakládá na tom, že je v první řadě otevřenou organizací, 

jejíž činnost je nasměrována k široké veřejnosti. Většina aktivit je úplně bezplatná nebo 

jen za symbolický poplatek. „Členství v YMCA absolutně není podmínkou účasti na 

našich akcích a aktivitách. To je základní princip naší práce, která je otevřená všem bez 

rozdílu, přijít může opravdu každý. S tím souvisí i to, že naprostá většina našich 

celoročních aktivit je bezplatná tak, aby ani finanční stránka nemohla bránit účasti. Také 

tábory jsou velmi levné, navíc lze domluvit i bezplatnou účast dítěte, pokud to ta rodina 

potřebuje. To všechno je možné kromě dotační podpory různých subjektů i díky tomu, že, 

jak už jsem říkala, všichni naši dobrovolníci pracují bez nároku na odměnu. Nemusíme 

řešit finanční stránku nějakého jejich honoráře,“ vysvětluje předsedkyně Hana 

Nosková.81 Tomu pomáhá i za roky ustálený systém financování. Peníze čerpá sdružení 

z několika hlavních zdrojů. Tím prvním je grantový systém v rámci celonárodní 

organizace YMCA, který přiděluje peníze v závislosti na akcích uspořádaných 

v předchozím roce. Velká část příjmů mateřské organizace pochází z nemovitostí v jejím 

majetku a od celosvětové YMCA. Část nákladů na pořádání táborů a celoroční činnost 

pokrývají dotace Ministerstva školství, mládeže a tělovýchovy České republiky. 

S mimořádnými vydáními pomáhá i město Jindřichův Hradec, které financovalo velkou 
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rekonstrukci YMCA centra a přispívá i na drobnější vydání, jako bylo pořízení 

paddleboardu nebo ušití nových hábitů po pěvecký sbor Jakoubek.82 Stále se navíc 

rozrůstá základna dobrovolných dárců z řad různých firem a organizací. Například v roce 

2013 figuruje v seznamu sponzorů kromě města, ministerstva a YMCA jen jediný 

subjekt.83 V roce 2021 už jich můžeme napočítat 44, k čemuž je třeba ještě připočíst 

množství soukromých dárců.84 

Na první pohled by se tedy mohlo zdát, že YMCA Jindřichův Hradec už dosáhla 

vrcholu v objemu své činnosti, kterou může v okresním městě zaštiťovat. Zda je ještě 

prostor pro další rozvoj, jsem se zeptala předsedkyně Hany Noskové, která mi moji 

domněnku částečně potvrdila: „Pokud jde o ty celoroční aktivity, tak k velkému rozšíření 

došlo při otevření zrekonstruovaného YMCA centra. Různé aktivity, které jsme měli už 

delší dobu v hlavě a naráželi na to, že naše centrum by to nepojalo svojí kapacitou, tak 

se nám podařilo prakticky okamžitě rozjet. Proto se mi teď zdá, že na nějaké další 

rozšiřování asi v nejbližší době nedojde. Nicméně se mu nebráníme. Já vždycky říkám 

našim dobrovolníkům, že pokud mají nějaký nápad, tak prostor i finance máme. YMCA 

centrum by určitě ještě nějakou další aktivitu pojmulo, ale žádné velké plány v tuto chvíli 

nemáme, a to ani pokud jde o naše letní tábory. Ty také postačují a zcela pokrývají zájem, 

který mezi dětmi je.“ 85 
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Závěr 

Cílem této práce bylo zmapovat vývoj organizace YMCA v jednom malém okresním 

městě v kontextu doby a celosvětového a celonárodního hnutí. Jedná se přitom 

o organizaci, která se v našich dějinách musela podvolit ústrkům ze strany vládnoucí 

moci, podléhala mnohým ústrkům a musela přežít dva brutální totalitní režimy. Na dlouhá 

desetiletí fakticky zanikla a její obnova si vyžádala obrovské úsilí těch, kteří museli 

navazovat na dávno zapomenuté tradice a přerušenou kontinuitu. Na příkladu nejenom 

YMCA Jindřichův Hradec se ukázalo, že takové vzkříšení je možné a mládežnická 

organizace může díky nezměrné houževnatosti, nadšení, píli nejenom znovu vzniknout, 

ale projít zásadním rozvojem a etablovat se ve společensky prospěšné a užitečné sdružení, 

které během tří dekád své práce pozitivně poznamenalo, dnes už se dá říct, několik 

generací dětí a mladých lidí. 

Ve své práci jsem se neopírala jen o literární prameny nebo oficiální dokumenty, ale 

také o přímá svědectví a zážitky zúčastněných. Velmi mi v tomto ohledu pomohla i praxe, 

kterou jsem v loňském roce ve volnočasovém klubu YMCA Jindřichův Hradec 

absolvovala. Celou práci jsem strukturovala do několika tematických celků. V první části 

jsem se věnovala historii celosvětového hnutí YMCA od jejích počátků, vývoje 

a expanze. Pro pochopení historického kontextu jsem se snažila zaznamenat také vývoj 

na našem území a popsat dějinné zvraty, které vedly k dočasnému zániku YMCA v našich 

zemích a jejímu znovuobnovení na počátku devadesátých let. Krátce jsem rovněž zmínila 

také ostatní jihočeské organizace a jejich činnost. 

Největší část práce mířila na YMCA Jindřichův Hradec. Je to město, ve kterém žiji, 

a navíc si myslím, že rozvoj zdejšího sdružení je v jistém směru unikátní. Od založení 

organizace a vysvětlení toho, co vedlo k jejímu vzniku, jsem se postupně dostávala 

nejenom k rozvoji sdružení v průběhu uplynulých třech dekád, ale doufám, že se mi také 

podařilo zachytit jejího ducha, podstatu a význam. 
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Přílohy 

Příloha 1: Rozhovor s Hanou Noskovou 

Kdy a za jakých okolností vznikla jindřichohradecká YMCA? Mohla byste 

zavzpomínat na vaše počátky? 

Jindřichohradecká YMCA vznikla v únoru roku 1994 a prvním důvodem pro její založení 

bylo pořádání takzvaných manželských setkání. To byla jedna z prvních porevolučních 

aktivit v celé velké YMCe v republice. Manželé Blažkovi se k tomu chtěli přidat, a tak bylo 

přirozené založit tehdy ještě občanské sdružení YMCA Jindřichův Hradec jako pořadatele 

těch manželských setkání. Záhy přešel pod hlavičku jindřichohradecké YMCA také 

pěvecký sbor Jakoubek a začaly se pořádat i první letní tábory. 

Jak se organizace dál vyvíjela a jaké byly v průběhu let nejdůležitější milníky? 

Samozřejmě jsme pokračovali v pořádání dětských táborů. První tábor v roce 1994 byl 

na Havlíčkobrodsku ve vesničce Lysá. Už o rok později jsme ale měli první tábor na naší 

současné táborové základně na Vlčici u Staňkovského rybníka, což je stará 

prvorepubliková ymkařská základna ze třicátých let, kterou YMCA dostala po revoluci 

zpátky od státu a začala tam nabízet tábory pro děti. Náš první tábor na Vlčici byl v roce 

1995 a takovým dalším velkým milníkem byl rok 2002, kdy jsme táborovou základnu 

Vlčice převzali do své správy. Od té doby ji YMCA Jindřichův Hradec provozuje. Tábory 

ale nepořádáme jenom tam. Postupně se to rozrostlo i na další místa. Teď s dětmi jezdíme 

do čtyřech různých lokalit. Z dalších aktivit, kterým jsme se věnovali na počátku, bych 

jmenovala třeba to, že jsme každoročně jezdili na vodu, začaly se organizovat schůzky 

pro děti a pro mladé lidi na evangelické faře. Velkou změnou pro nás, pokud jde o ty 

milníky, byl rok 2001, kdy se velká YMCA v České republice rozdělila na jednotlivá místní 

sdružení, která získala právní subjektivitu. To byl pro nás hodně zlomový rok, protože 

jsme se stali samostatnou organizací. Další taková významná věc byla, že jsme od roku 

1997 začali nabízet naše celoroční aktivity v prostoru školky v parku pod 

jindřichohradeckým gymnáziem. Od města jsme tehdy získali jednu třídu. Od roku 1999 

tam pak bylo stěžejní aktivitou scházení mateřského centra v režii maminek, které nás 

tenkrát oslovily, že by takové centrum chtěly otevřít. Dodnes je to jedna z našich takových 

vlajkových lodí vedle letních táborů, které YMCA nepřetržitě nabízí už od svého vzniku. 

Zlomem, který stojí za připomenutí, je i rok 2013, kdy jsme v prosinci začali provozovat 

nízkoprahové YMCA centrum na sídlišti Vajgar. To prošlo v roce 2022 zásadní 
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rekonstrukcí a velkým rozšířením. To nám teď umožňuje nabízet velkou škálu dalších 

aktivit, které do té doby nebyly možné. 

Pokud bychom se ještě vrátili k těm táborům. Kolik pořádáte běhů a jaká je jejich 

kapacita? 

My máme různé typy táborů. Takový ten klasický tábor pro děti školního věku bez rodičů, 

to, co si veřejnost představí, když se řekne dětský tábor, tak ty máme tři. Na naší Vlčici 

jsou to dva třináctidenní běhy. Jeden běh je na táboře, který se jmenuje Rosomák, na 

tábořišti poblíž Terezína u Kunžaku. Pak máme dva tábory pro rodiny s dětmi, to je Tábor 

tuláků a Minivlčice. Jeden tábor máme na konci prázdnin na Vlčici pro teenagery. Kromě 

toho od loňského roku organizujeme příměstský tábor v našem YMCA centru. Ten se 

osvědčil a jsme vážně rádi, že se nám nabídku podařilo rozšířit právě o dětský tábor. 

Dohromady nám to tedy teď dává číslo sedm táborů. Těmi projde přes léto něco okolo 

dvou set dětí. Stejně jako veškerá naše činnost, tak i letní tábory jsou zajišťovány našimi 

dobrovolníky, kteří se dětem věnují ve svém volném čase bez nároku na nějaký honorář.  

V čem spatřujete největší rozdíl mezi YMCA Jindřichův Hradec v dobách jejího 

vzniku a v současnosti? 

Rozdíl je určitě v objemu aktivit a v tom, co nabízíme. To je skutečně neporovnatelné. 

Samozřejmě v počtu členů a v počtu našich dobrovolníků se YMCA za ty roky obrovsky 

rozrostla. Přesto bychom ale byli rádi, abychom si zachovali takové to opravdové nadšení 

z těch počátků. Některé věci se naopak nemění. My jsme křesťanská organizace a naše 

zázemí je v jedné z křesťanských církví, stejně tak jako i většina našich dobrovolníků má 

křesťanské zázemí ve svých rodinách a jsou věřící. Právě tento křesťanský základ je pro 

nás velmi důležitý a je to takové pojítko mezi těmi začátky a současností. To, jak se YMCA 

rozrostla, je neuvěřitelné a my jsme za to neskonale vděční. Ten vděk ale patří nejenom 

všem našim podporovatelům, kteří nám tu činnost umožňují, a dobrovolníkům, kterých už 

je v současnosti přibližně sto. My jako křesťanská organizace si navíc uvědomujeme i to 

Boží požehnání, které tu naši práci nese dál a dává nám pocítit, že to má smysl. 

Jaký je aktuální rozsah vaší činnosti? Kolik máte členů a jaký je poměr mezi dětmi, 

mládeží a dospělými? Je vaše činnost rozčleněná do nějakých okruhů? 

Ke konci roku 2022 měla YMCA Jindřichův Hradec podle statistiky 284 členů. Děti 

a mládež do 26 let tvoří 67 procent naší členské základny. Ta činnost je, jak už jsem 

říkala, rozdělená do pořádání letních dětských táborů, těch bylo vloni, jak už jsem také 
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zmínila, sedm. To je číslo, které si už nějakou dobu držíme. My jsme totiž dřív měli ještě 

pobočku na Pelhřimovsku a část těch táborů jejich oddělením z našeho portfolia odešla, 

ale začali jsme pořádat svoje nové, takže jich máme stále sedm pro těch zhruba 200 dětí 

a mladých lidí. Jeden z těch nových táborů je ten pro teenagery, což je takový možná až 

výjimka. Setkává se to ale s ohromným ohlasem u mladých lidí. Dalším okruhem je naše 

celoroční činnost. To jsou všechny ty naše aktivity nabízené v YMCA centru pro všechny 

věkové kategorie. I to je v rámci YMCA takové netypické, protože YMCA je organizace, 

která je primárně zaměřená na práci s dětmi a mládeží. V Jindřichově Hradci se to ale 

tak nějak přirozeně rozrostlo i o to, že jsme začali pořádat Kavárničku pro seniory, čímž 

pokrýváme svými aktivitami i tu nejstarší generaci. Teď s otevřením rozšířeného YMCA 

centra se nám daří nabízet i aktivity pro dospělé středního věku. Patří tam třeba 

cestovatelské a filmové večery a spousta takových jednorázových akcí. S organizací 

YMCA jsou celých 180 let její existence spojené i sporty, takže i v Jindřichově Hradci 

máme množství sportovních aktivit. Je fotbal, volejbal a stolní tenis. Už od začátku je 

hradecká YMCA pevně svázaná s pěveckým sborem Jakoubek, kde dodnes leží velká část 

našich aktivit. 

Kladete nějaké zvláštní nároky na vaše členy? Co by měly splňovat děti a co 

očekáváte od vašich dobrovolníků?  

Na naše členy neklademe žádné zvláštní nároky. YMCA je organizace, která je otevřená 

všem bez rozdílu, všichni jsou v ní vítaní. Jedinou výjimku tvoří takzvané činné členství. 

To v naší organizaci znamená, že ten, kdo chce svoje členství povýšit na vyšší level toho 

činného, tak musí složit slib. V něm se hovoří o tom, že YMCA stojí na křesťanských 

základech a také její práce je na křesťanském základě. Jeho přesné znění máme v našich 

stanovách, kde je k nahlédnutí. A už vůbec YMCA neklade žádné nároky na ty, kteří naše 

služby využívají. U spousty těch v uvozovkách „klientů“ my vůbec neznáme jejich jméno, 

jsou to prostě příchozí, kteří jsou vítaní, a nemusí být ani členy YMCA, nemusí splňovat 

žádné podmínky.  

Je činnost ve vaší organizaci nějak odstupňovaná podle věkových kategorií? 

Pochopitelně je to hlavně dané tím, jak je ta která činnost zaměřená. V mateřském centru 

je to na ty nejmenší děti, Kavárnička je pro seniory. Tábory také mají nějaké věkové 

rozpětí, které je určené hlavně zaměřením daného tábora. Například Klubík, který 

pořádáme v našem YMCA centru, jsme původně zamýšleli od osmi do čtrnácti let, ale jak 
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vždycky v žertu říkám, okamžitě byla prolomená hranice na obě strany. Jednak přiváděly 

děti svoje mladší sourozence, takže teď už některé ty děti jsou opravdu hodně malé. 

Taková dojemná situace byla, když se čtrnáctileté holky přišly zeptat, jestli ještě můžou 

chodit do klubu, místo aby měly někde nějaké svoje pubertální aktivity. Takže je tam 

necháváme, dokud chtějí zůstat. Navíc se z těch starších jakousi přirozenou cestou stávají 

pomocníci, takoví naši asistenti.  

Spolupracujete s dalšími organizacemi YMCA na krajské, národní nebo 

mezinárodní úrovni? 

Jindřichohradecká YMCA je pochopitelně členem YMCA Česká republika, to je naše 

zastřešující organizace a jejím prostřednictvím i evropské a světové YMCA. Nejblíž jsou 

nám samozřejmě ta ostatní místní sdružení po celé naší zemi. S řadou z nich máme velmi 

blízký kontakt, vzájemně se obohacujeme a moc rádi se s nimi potkáváme. YMCA pořádá 

vždy v květnu velké setkání na našem tábořišti Soběšín. Při různých schůzích, které na 

první pohled vypadají jako nudná povinnost, to většinou skončí tím, že si povídáme, co 

kdo dělá, a přinášíme si vzájemnou podporu. Naši dobrovolníci také vyjíždějí na různá 

zahraniční setkání. Opakovaně jezdí například do Německa a několikrát byla skupina 

našich členů i na dobrovolnické práci třeba na kempu ve Velké Británii, který je tam celé 

léto. Prakticky neustále nám přicházejí nabídky, že se naši dobrovolníci můžou zúčastnit 

nějaké zahraniční mezinárodní akce. 

Zaměřuje se vaše činnost spíš na členskou základnu, nebo pořádáte i akce pro širší 

veřejnost, třeba i ve spolupráci s organizacemi?  

Naše činnost je v maximální možné míře zaměřená na veřejnost. Členství v YMCA 

absolutně není podmínkou účasti na našich akcích a aktivitách. To je základní princip 

naší práce, která je otevřená všem bez rozdílu, přijít může opravdu každý. S tím souvisí 

i to, že naprostá většina našich celoročních aktivit je bezplatná, tak aby ani finanční 

stránka nemohla bránit účasti. Také tábory jsou velmi levné, navíc lze domluvit 

i bezplatnou účast dítěte, pokud to ta rodina potřebuje. To všechno je možné kromě 

dotační podpory různých subjektů i díky tomu, že, jak už jsem říkala, všichni naši 

dobrovolníci pracují bez nároku na odměnu. Nemusíme řešit finanční stránku nějakého 

jejich honoráře. To je ten hlavní důvod, proč veškeré námi nabízené aktivity můžou být 

buď úplně zdarma, nebo velice levné. Pokud jde o spolupráci s dalšími subjekty, tak jsme 

za ni moc rádi. Třeba při letošní Tříkrálové sbírce koledujeme pro jindřichohradeckou 
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Oblastní charitu. Snažíme se maximálně být s nimi v úzkém kontaktu a domlouvat se i na 

spolupořádání jiných věcí.  

Spolupracujete i s nějakými nekřesťanskými organizacemi a jak taková spolupráce 

vypadá? 

Já vlastně ani nevím, co si představit pod nekřesťanskou organizací. Skaut má určitě 

křesťanský základ, charita stoprocentně. Možná nám v Jindřichově Hradci zbývá Pionýr 

jako organizace, která nedeklaruje tento svůj příklon. My určitě nehodnotíme to, jestli je 

ta která organizace křesťanská. Nám ten náš křesťanský základ vytváří nějaký výchozí 

bod pro to, abychom měli sílu a chuť pomáhat, abychom viděli smysl té práce, kterou 

děláme. Pokud jde ale o spolupráci, tak určitě nelustrujeme žádné organizace, zda jsou 

křesťanské, či nikoliv. Pro nás je spíš důležité to, zda se nám s nimi dobře spolupracuje. 

Kdybychom měli špatnou zkušenost s lidmi, kteří v nich pracují, tak bychom určitě byli 

ostražití, ale určitě to vůbec nezáleží na tom, jestli se jedná o křesťanskou organizaci.  

Jak vaši činnost poznamenala pandemie koronaviru? Utlumili jste ji úplně, nebo 

pouze omezili? Byla nějaká možnost udržovat kontakt s vašimi členy v online 

prostoru? 

Tak jako asi většinu organizací nás koronavirová pandemie velmi poznamenala. Naše 

činnost byla utlumená téměř na nulu. Hlídali jsme si chvíle, kdy bylo možné scházení. 

Dodržovali jsme všechny přísné podmínky, abychom se mohli hlavně s dětmi a mladými 

lidmi vidět co možná nejvíc. Vždycky když bylo scházení povolené, tak jsme činnost 

obnovili, ale ve skutečnosti jsme moc kontaktu neměli. Snažili jsme se v online prostoru 

vymýšlet různé věci, kterými bychom mohli potěšit Hradečáky. Nahrávali jsme písničky, 

organizovali soutěže, nabízeli jsme naše deskové hry, kterých máme velkou zásobu, 

k zapůjčení. Těch nápadů bylo víc, ale ta naše běžná činnost, tak jak jsme na ni zvyklí, 

možná nebyla. Jediné, co jsme šťastní, že se povedlo zachovat, byly přes obě léta naše 

dětské tábory. Kromě toho, že byly sešněrované přísnými protiepidemickými opatřeními, 

tak vlastně proběhly ve více méně neomezené podobě. Přirozeně, protože ymkařští 

dobrovolníci jsou zkrátka zvyklí být potřeba a pomoct tam, kde je to nutné, tak jsme se 

zapojili do různých aktivit od prádelny v nemocnici přes očkovací centrum. Dobou 

pandemie byla ještě poznamenaná i pomoc uprchlíkům z Ukrajiny. Do té jsme se také 

zapojili a vlastně to přetrvává až dodnes.  
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Jaké jsou další cíle vašeho rozvoje v nejbližší budoucnosti? Plánujete další 

rozšiřování, nebo chcete spíš udržovat status quo? 

Pokud jde o ty celoroční aktivity, tak k velkému rozšíření došlo při otevření 

zrekonstruovaného YMCA centra. Různé aktivity, které jsme měli už delší dobu v hlavě 

a naráželi na to, že naše centrum by to nepojalo svojí kapacitou, tak se nám podařilo 

prakticky okamžitě rozjet. Proto se mi teď zdá, že na nějaké další rozšiřování asi 

v nejbližší době nedojde. Nicméně se mu nebráníme. Já vždycky říkám našim 

dobrovolníků, že pokud mají nějaký nápad, tak prostor i finance máme. YMCA centrum 

by určitě ještě nějakou další aktivitu pojmulo, ale žádné velké plány v tuto chvíli nemáme, 

a to ani, pokud jde o naše letní tábory. Ty také postačují a zcela pokrývají zájem, který 

mezi dětmi je.  

Jaké osobnosti, třeba i z těch, které už se na činnosti dnes nepodílí, měly zásadní 

podíl na založení, rozvoji a směřování vaší organizace? 

Zásadními osobami při založení YMCA Jindřichův Hradec byli manželé Blažkovi. Jan 

Blažek byl v tu dobu evangelickým farářem. On a jeho žena Drahomíra byli hlavními 

hybateli toho, že YMCA byla v Jindřichově Hradci vůbec založená. Třeba pěvecký sbor 

Jakoubek vznikl u nich v obýváku. Práce s dětmi byla Honzovi vždycky přirozená a nás 

všechny, kteří jsme tehdy byli mládež v jeho evangelickém kostele, tak nás to učil a my 

jsme pod jeho vlivem začali tu práci rozvíjet. Určitě je tedy potřeba, aby tito dva byli 

jmenováni. Na druhou stranu, přestože významných dobrovolníků bylo v historii 

jindřichohradecké YMCA velké množství, tak by asi nebylo úplně férové někoho z nich 

vyzdvihovat. My si totiž uvědomujeme, že za každým tím vedoucím aktivity stojí jeho tým, 

bez něhož by to zkrátka dělat nemohl. Typické je to na táborech. Sice se vždycky děkuje 

hlavnímu vedoucímu, ale za ním je dvacet lidí, kteří tu práci dobrovolnicky vykonávají. 

Má YMCA v Jindřichově Hradci vlastní webové stránky? Jak moc je využíváte, 

komunikujete jejich prostřednictvím s veřejností a členskou základnou? Využíváte 

i sociální sítě? 

Máme webovou, facebookovou i instagramovou stránku. Všechny jsou poměrně aktivní 

a podle ohlasů si myslím, že lidé to dost využívají jako komunikační kanál. 

  



49 

Dokumentujete nějak vlastní historii například prostřednictvím deníků a kronik? 

Kroniky a deníky jsou typické pro naše tábory. Každý tábor si vede vlastní kroniku a moc 

rádi se k nim vracíme. Pokud jde o celou práci jindřichohradecké YMCA, tak ta je 

zaznamenaná v našich výročních zprávách, které každý rok vydáváme. 

Jak činnost vaší organizace financujete? 

YMCA v Jindřichově Hradci je financovaná z velkého množství zdrojů. Pravidelně 

dostáváme dotaci od Ministerstva školství, mládeže a tělovýchovy České republiky na 

naše tábory a částečně i na naši celoroční činnost. Další příspěvek na naši celoroční 

práci dostáváme také od města Jindřichův Hradec. Pokud je to potřeba, tak ad hoc 

i některé jednotlivosti. Třeba, když jsme kupovali paddleboard, tak jsme na něj od města 

dostali peníze. Teď jsme dostali osm tisíc na hábity pro pěvecký sbor Jakoubek, takže 

radnice přispívá i takovýmito jednorázovými dotacemi. Mezi nejvýznamnější patří čtyři 

miliony korun na rekonstrukci YMCA centra. Od Jihočeského kraje, pokud se podaří 

nějaký projekt, který se nám podaří zpracovat, tak dostáváme finance i od něj. To bylo 

třeba na rekonstrukci naší táborové základny nebo na vybavení YMCA centra. Pak máme 

ale ještě zvláštní způsob financování. To jsou takzvané vnitřní granty od YMCA Česká 

republika. Protože YMCA vlastní v České republice nemovitý majetek, který generuje 

zisk. Propracovaným systémem bodování aktivit, které jsme vždy v uplynulém roce 

zorganizovali, pak dostáváme z těchto vnitřních grantů finance. Navíc jsou tady i naši 

úžasně štědří sponzoři. Ti nás opravdu velmi podporují, někteří z nich i dlouhodobě. 

Nezanedbatelným zdrojem jsou i členské příspěvky. 
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Abstrakt 

M. Soldánová: Vývoj organizace YMCA v Jihočeském kraji od počátku devadesátých let 

po současnost se zvláštním zaměřením na Jindřichův Hradec. České Budějovice 2023. 

Bakalářská práce. Jihočeská univerzita v Českých Budějovicích. Teologická fakulta. 

Katedra pedagogiky. Vedoucí práce Prof. ThLic. PaedDr. Martin Weis, Th.D. 

Práce mapuje vývoj organizace YMCA v Jindřichově Hradci od jejího založení na 

počátku devadesátých let po současnost. Zabývá se rozvojem organizace a její činností 

s mládeží. Pro pochopení kontextu se v prví části věnuje i historii a poslání organizace 

YMCA v celosvětovém a národním měřítku. Popisuje její rozvoj na našem území 

a dějinné události, které vedly k jejímu zániku a znovuobnovení. 
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Abstract 

M. Soldánová: The development of the YMCA organization in the South Bohemian 

Region from the beginning of the nineties to the present with a special focus on Jindřichův 

Hradec. 

The work maps the development of the YMCA organization in Jindřichov Hradec from 

its foundation in the early nineties to the present day. He deals with the development 

of the organization and its activities with youth. To understand the context, the first part 

also covers the history and mission of the YMCA on a global and national scale. 

It describes its development in our territory and the historical events that led to its demise 

and revival. 
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